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سخنگوی دولت  خبرداد

بهره برداری 246 طرح و پروژه 
تا قبل از پایان دولت یازدهم 

سخنگوی دولت بابیان اینکه رشد اقتصادی از مسیر کمک به بخش خصوصی و 
تخصیص اعتبار به طرح های عمرانی دنبال می شود گفت: براساس آخرین گزارش ۳۳ 
هزار میلیارد تومان به طرح های عمرانی تخصیص داده شده که بتوانیم با تمام ۲۴۶ 

طرح و پروژه تا قبل از پایان دولت یازدهم آنها را آماده این بهره برداری کنیم.
محمدباقر نوبخت در نشست خبری خود که ظهر دیروز در جمع خبرنگاران 
پارلمانی برگزار شد اظهار کرد: خروج از رکود و رشد اقتصادی از برنامه های مقطعی 
دولت از آغاز سال ۹۵ بود که از سال گذشته ادامه و استمرار داشته است؛ این رشد 
اقتصادی از دو مسیر تعقیب می شد یکی کمک به سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در واحدهای تولیدی نیمه فعال که مقرر بود چیزی حدود ۷۵۰۰ واحد، در حد ۱۶ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات داده شود که فعال شوند و بخش دیگری هم مقرر بود 
به طرح های عمرانی دولتی که اکنون در حال اجراست اعتبار تخصیص داده شود تا 
فعال شوند. بنابراین سرمایه گذاری از دو مسیر اعطای تسهیلات به بخش خصوصی و 

پرداخت تخصیص اعبتار به طرح های دولتی دنبال می شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه یادور آور شد: همچنین برای طرح های عمرانی نیز 
مقرر است که تا پایان سال ۳۷ هزار میلیارد تومان اعتبار به طرح های نیمه تمام 
بدهیم. براساس گزارشی که به من داده شده ما موفق شدیم از طریق نظام بانکی 
تا تاریخ ۶ دی ماه به ۱۹۵۰۹ واحد تولیدی چیزی حدود ۱۳۶۴۵ میلیارد تومان 

تسهیلات بدهیم که آنها بتوانند از حالت نیمه رکود به فعال تبدیل شوند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: بخش دیگر مربوط به طرح های عمرانی 
می شود که براساس آخرین گزارش ۳۳ هزار میلیارد تومان به طرح های عمرانی 
تخصیص داده شده که بتوانیم با تمام ۲۴۶ طرح و پروژه تا قبل از پایان دولت یازدهم 
آنها را آماده این بهره برداری کنیم. محصول این دو سرمایه گذاری از طریق اعطای 
تسهیلات به بخش خصوصی  و تخصیص اعتبار به طرح های تملک دارایی های 
سرمایه ای این بود که موفق شدیم در شش ماه اول همانطور که مرکز آمار نیز اعلام 
کرد، رشد ۶.۵ درصدی با نفت و ۴.۵ درصدی بدون نفت را داشته باشیم که توزیع آن 
۶ درصد در گروه کشاورزی، ۹.۱ درصد در گروه صنعت و ۵ درصد در گروه خدمات 
بود. لازم به ذکر است که سهم نفت در تولید ناخالص داخلی ۴.۷ دهم درصد، سهم 

کشاورزی ۱۳ درصد، سهم صنعت ۲۰ درصد و بقیه مربوط به بخش خدمات است.
نوبخت همچنین یادآور شد: باید سرمایه گذاری خارجی را هم به آن اضافه کرد. 
براساس گزارش سازمان سرمایه گذاری خارجی دریافت شده، نحوه سرمایه گذاری 
خارجی ما با روندی که از مهر ماه سال ۹۲ یعنی شروع کار دولت تا اول دی ماه ۹۴ 
)از آغاز دولت تا زمان اجرایی شدن برجام( برای ۱۰۸ طرح تولیدی، ۵ میلیارد و ۲۱۱ 
میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی صورت گرفت که این آمار به تفکیک کشورهایی 
که سرمایه گذاری کرده اند و استان هایی که در آنها سرمایه گذاری شده موجود است.

وی همچنین خاطر نشان کرد: از اول دی ماه سال گذشته تا اول دی ماه امسال 
برای ۱۱۳ طرح بالغ بر ۱۱ میلیارد و ۸۰۲ میلیون دلار سرمایه گذاری انجام شد. 
قطعا این سرمایه گذاری به اضافه سرمایه گذاری که از طریق اعطای تسهیلات به 
بخش خصوصی انجام داده ایم بعلاوه ۳۳ هزار میلیارد تومان دیگری که توانستیم 
به طرح های عمرانی اعتبار تخصیص دهیم رشد ۶.۵ درصدی را تحصیل کردیم که 

امیدواریم افزایش و استمرار آن تا پایان سال را شاهد باشیم.

معاون وزیر کار:

افزایش غیرمنطقی دستمزد، تورم زاست 
معاون وزیر کار با اشاره به اینکه صرفا افزایش حداقل دستمزد راهکار مناسبی برای 
جبران شکاف دستمزد و قدرت خرید واقعی کارگران نیست افزود: این شکاف باید با 

یک برنامه ریزی، طی چند سال جبران شود. 
محمدحسن هفده تن ، درباره معیار و ملاک تعیین حداقل دستمزد سال ۹۶ با 
توجه به آغاز جلسات کارشناسی ستاد مزد گفت: در جلسات کارگروه تخصصی، 
حداقل دستمزد تعیین نمی شود بلکه ابعاد مختلف تاثیر هزینه سبد معیشت بر زندگی 

کارگران با حضور شرکای اجتماعی مورد بحث و بررسی قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه در کارگروه تخصصی مزد یکسری مستندات منطبق بر واقعیات 
مشخص خواهد شد افزود: در جلسات تعیین حداقل دستمزد، شیوه های علمی مورد 
بررسی طرفین قرار می گیرد. معاون وزیر کار افزود: برای افزایش قدرت خرید به شکل 
منطقی، باید اقتصاد کشور بزرگ و در بازار کار نیز تعادل ایجاد شود. باید با بزرگ 
شدن اقتصاد کشور، رقابتی شدن تولید، خصوصی سازی و کاهش قیمت ها بین سه 
شاخص مزد، عملکرد نیروی کار و بهره وری پیوند منطقی برقرار شود. وی ادامه داد: 
طبیعتا حداقل دستمزد طبق قانون کار متناسب با تورم باید افزایش یابد اما جبران 
عقب ماندگی سطح دستمزد تا قدرت خرید واقعی، صرفا با افزایش دستمزد امکان 
پذیر نیست و در قدرت خرید کارگران تاثیر زیادی ندارد چراکه افزایش غیر منطقی 

دستمزد تورم زا خواهد بود و تبعات منفی برای اقتصاد کشور به همراه دارد.
هفده تن با تاکید بر اینکه در شرایط فعلی صرفا افزایش حداقل دستمزد راهکار 
مناسبی برای جبران شکاف دستمزد و قدرت خرید واقعی کارگران نیست افزود: باید 

اقداماتی انجام داد تا با یک برنامه ریزی چند ساله این شکاف به تدریج جبران شود.

دادنامه
پرونده کلاسه ۹۵۰۹۹۸۲۵۱۲۲۰۰۳۲۸ شعبه ۲ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم تصمیم نهایی شماره ۹۵۰۹۹۷۲۵۱۲۲۰۱۰۰۷ 

خواهان : خانم حکیمه حیدر پور فرزند علی اکبر به نشانی قم - ۴۵ متری صدوق - ۲۰ متری ابوالفضل - دانش ۱ - پلاک ۱۳۰ همراه ۰۹۱۲۷۵۲۵۰۹۶ 
خواندگان : ۱. آقای غلامرضا حاتمی جمکرانی فرزند تقی به نشانی مجهول المکان 

۲. آقای محمد سقازاده فرزند حسین به نشانی قم - بلوار امین - کوچه ۴ - پلاک ۳۲
۳. آقای روح اله مسلمی زاده فرزند ماشااله به نشانی قم - متری صدوق - کوچه ۵۴ - پلاک ۲۸ 

خواسته ها : ۱. اثبات وقوع بیع ۲. اثبات مالکیت ) مالی غیرمنقول( ۳. الزام به تنطیم سند رسمی ملک
رای دادگاه

در خصوص دعوی خانم حکیمه حیدرپور فرزند علی اکبر به طرفیت آقایان ۱- روح اله مسلمی زاده فرزند ماشااله ۲- محمد سقازاده فرزند حسین ۳- غلامرضا حاتمی جمکرانی 
فرزند تقی بخواسته ۱- اثبات وقوع بیع و تنفیذ بیع نامه عادی مورخه ۹۵/۴/۲۵ مقوم به مبلغ ۲۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۲- اثبات ملکیت ۳- الزام به تنظیم سند رسمی نسبت به یک 
قطعه زمین به مساحت ۱۵۲ مترمربع از پلاک ثبتی ۳۱۰ فرعی از یک اصلی واقع در بخش ۴ قم بصورت مشاعی هر کدام مقوم به مبلغ ۲۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال بدین شرح که خواهان 
اظهار داشته طی بیع نامه استنادی قطعه زمینی با مشخصات فوق را از خوانده ردیف اول و ایشان از ردیف دوم خریداری کرده است که خوانده ردیف دوم نیز از مالک اصلی وکالت 
داشته است دادگاه از توجه به محتویات پرونده ، اظهارات خواهان و مستندات ابرازی ایشان از جمله بیع نامه ها و وکالت نامه و پاسخ استعلام ثبتی که همگی موید صحت مدعای 
خواهان است و نظر به اینکه خوانده ردیف اول موضوع را پذیرفته و سایر خواندگان علیرغم ابلاغ در جلسه حاضر نشده و دفاعی معمول نداشته اند لذا دادگاه دعوی خواهان را 
مقرون به واقع دانسته و مستندا به مواد ۱۰، ۲۱۹ ۲۲۰، ۲۲۳ ،۳۶۲ قانون مدنی و مواد ۱۹۸، ۵۱۵ و ۵۱۹ قانون آئین دادرسی مدنی حکم به اثبات وقوع بیع و مالکیت خواهان 
نسبت به مبیع و الزام خوانده ردیف سوم به تنظیم سند رسمی قطعه زمین ۱۵۲ متری از پلاک ۳۱۰ فرعی از یک اصل بخش ۴ قم بصورت مشاعی بنام خواهان و محکومیت 
خوانده ردیف اول به پرداخت خسارات دادرسی در حق خواهان صادر و اعلام می نماید رای صادره نسبت به خوانده ردیف اول حضوری و نسبت به سایر خواندگان غیابی است و 

ظرف مهلت بیست روز پس از ابلاغ قابل اعتراض در همین شعبه و سپس قابل تجدید نظر می باشد.
مدیر دفتر شعبه دوم دادگاه عمومی حقوقی قم - موسوی

واکنشها به قطع صادرات شرکت »ترکمن گاز« به ایران

کمپین مردمی برای حمایت از منافع ملی و صرفه جویی در مصرف 
قطع گاز توسط شرکت »ترکمن گاز« ترکمنستان در هفته 
جاری، عاملی شد تا پویشی ملی برای ایستادگی در برابر زیاده 
خواهی دیگران و فرهنگ سازی برای مصرف بهینه انرژی شکل 

بگیرد. 
شرکت »ترکمن گاز« از صبح یکشنبه)۱۲ دیماه( صادرات گاز 
به ایران را با ادعای طلب ۱.۸ میلیارد دلاری متوقف کرده آنهم در 
حالی که با هیات ایرانی مذاکره و توافق کرده بودند روند صادرات 

گاز ادامه داشته باشد.
برای چگونگی  اخیر ۲ شرکت  روز  مذاکرات چند  وجود  با 
بازپرداخت بدهی های گذشته با حفظ خواسته ایران مبنی بر 
دریافت خسارت کمی و کیفی، اما شرکت ترکمن گاز به طور 
ناگهانی و خارج از توافق به عمل آمده به صورت غیرمنطقی و در 
اقدامی مغایر با چارچوب قرارداد، بار دیگر با آغاز فصل سرما با این 
ادعا که باید مبلغ مورد مناقشه و اختلاف را به سرعت دریافت کند، 

اقدام به قطع گاز ارسالی به ایران کرده است.
پس از اقدام این شرکت در قطع صادرات گاز به ایران، حرکت 
های مردمی برای بهینه سازی و کاهش مصرف گاز شکل گرفت تا 
مبادا گاز هموطنان مناطق شمالی و شمال شرقی کشور قطع شود.

گرچه تاکنون گاز خانگی مناطق شمالی کشور با مدیریت توزیع 
توسط دستگاه های دولتی مسئول قطع نشده، اما کاهش مصرف 
سوخت توسط مردم، می تواند کمک زیادی به تامین گاز این 

مناطق کند.
** توفان در فضای مجازی برای بهینه سازی مصرف 

سوخت
نکته جالب در پویش ایجاد شده، مردمی و غیردولتی بودن آن 
است؛ بگونه ای که در فضای مجازی بویژه »تلگرام«، گروه ها و 
کانال های مختلف، هموطنان را به مدیریت مصرف انرژی دعوت 

می کنند.
در ۲ روز اخیر، اطلاعیه های گسترده ای در فضای مجازی به 
ویژه »تلگرام« با هدف دعوت از هموطنان برای کاهش یک یا ۲ 
درجه ای دمای منازل منتشر شده است که رعایت آن می تواند 
به دستگاه های مسئول برای تامین گاز همه مناطق کشور به ویژه 

استان های شمالی کمک کند.
در یکی از اطلاعیه های تلگرامی تاکید شده است: صرفه جویی، 
کم ارزش تر از مبارزه برای حفظ امنیت ملی کشور نیست؛ با 
مصرف کمتر سوخت می توان تهدیدها علیه منافع ملی را خنثی 
کرد و مقابل زیاده خواهی دیگران ایستاد و کشور را در موضع 

اقتدار قرار داد.
در اطلاعیه دیگر منتشر شده در فضای مجازی آمده است: »با 
کاهش ۲ درجه ای دمای منازلمان، علاوه بر کاهش هزینه های 
مصرف انرژی خود، می توانیم آسایش دیگر هموطنان را نیز تامین 

کنیم.«

** کمپین کاهش مصرف سوخت آیا کارساز است؟
شعار کمپین مصرف سوخت، کاهش یک یا ۲ درجه ای مصرف 
دمای منازل است تا از این طریق، به هموطنانی که امکان دارد با 

مشکل کمبود گاز مواجه شوند، کمک شود.
گرچه به نظر می رسد کاهش یک یا ۲ درجه ای، اندک بوده 
و قابل توجه نیست اما گزارش ها از تاثیر شگفت انگیز این طرح، 

حکایت دارد.
»مجید بوجارزاده« سخنگوی شرکت ملی گاز در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی ایرنا، در این باره می گوید: کاهش یک درجه ای 
دمای هوا، مشکلی برای ساکنان منازل ایجاد نمی کند، اما سبب 
صرفه جویی ۶ درصدی در مصرف گاز کشور می شود که معادل 

تولید یک پالایشگاه گاز است.
میزان تولید گاز ایران در ماه های اخیر رکورد روزانه ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب را نیز به ثبت رسانده که بخش اصلی آن از پارس جنوبی 

تامین می شود.
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران در گفت وگو با ایرنا درباره 
آخرین وضعیت گازرسانی به بخش خانگی و صنعتی کشور، می 
گوید: همواره تامین گاز بخش خانگی اولویت اصلی بوده و بر این 
اساس، روز یکشنبه )۱۲ دی( ۴۳۰ میلیون مترمکعب گاز برای 

بخش خانگی تامین شده است.
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران افزود: نیروگاه ها نیز ۱۲۰ 

میلیون مترمکعب و صنایع ۸۰ میلیون مترمکعب گاز مصرف کرده 
اند.

** بخشنامه دولت به دستگاه های دولتی و عمومی برای 
صرفه جویی

دولت نیز در حوزه مسئولیت خود تلاش کرده است با مدیریت 
توزیع گاز در بخش خانگی، صنایع و نیروگاه ها، دسترسی همه 

هموطنان به نعمت گاز را فراهم کند.
در نتیجه اقدامات دولت در مدیریت عرضه سوخت، تاکنون روند 
تامین گاز بخش خانگی در همه مناطق کشور و از جمله استان 

های شمالی به طور عادی جریان یافته و مشکلی رخ نداده است.
علاوه بر مدیریت توزیع، دولت با ابلاغ بخشنامه ای نیز دستگاه 
های دولتی و عمومی را ملزم به رعایت اصول بهینه سازی مصرف 

سوخت کرده است.
بر این اساس، »اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری 
وزارتخانه ها،  همه  به  ای  بخشنامه  صدور  با  )دوشنبه(  دیروز 
انقلاب  نهادهای  دولتی،  شرکت های  و  مؤسسه ها  سازمان ها، 
اسلامی و استانداری های سراسر کشور، رعایت اعتدال در مصرف 

گاز را خواستار شد. 
در این بخشنامه آمده است: باهدف رعایت اصول ایمنی و 
صرفه جویی در مصرف گاز طبیعی، همه وزارتخانه ها، سازمان ها، 
و  اسلامی  انقلاب  نهادهای  دولتی،  شرکت های  و  مؤسسه ها 

استانداری های سراسر کشور موظف به رعایت کامل موارد اعلام 
شده هستند.

رعایت دمای ۲۱-۱۸ درجه در فضاهای داخلی و بسته و دمای 
روشن  سرپوشیده،  عمومی  فضاهای  و  راهروها  در  درجه   ۱۸
کردن وسایل گرمایشی از یک ساعت پیش از آغاز کار و خاموش 
کردن آنها یک ساعت پیش از پایان کار و خاموش کردن وسایل 
گرمایشی در روزهای تعطیل )برای ساختمان  هایی که سیستم 
حرارت مرکزی ندارند( از جمله توصیه هایی هستند که با رعایت 

آنها، می توان به مصرف بهینه سوخت کمک کرد.
** ساختمان ها، متهمان اصلی اتلاف انرژی

ساختمان ها به دلیل رعایت نکردن اصول مهندسی، سهم اصلی 
را در اتلاف منابع انرژی در کشور دارند. بر اساس گزارش ها، بدلیل 
عایق نبودن پوسته خارجی ساختمان، به طور میانگین حدود ۳۵ 
درصد اتلاف انرژی از دیوارهای جانبی، ۲۵ درصد از سقف و ۱۰ 
درصد از کف ساختمانهاست و ۲۰ تا ۲۵ درصد اتلاف انرژی نیز از 

پنجره ها و درها رخ می دهد.
عضو انجمن بهینه سازی مصرف انرژی اتاق ایران معتقد است 
هنوز در عمل، اراده جدی برای بهینه سازی مصرف انرژی وجود 
ندارد؛ فقط حرف آن را می زنیم و هنوز عمق بحران انرژی را باور 
نکرده ایم. »فرزاد کیاست« توجه نکردن به تهیه راهبرد برای صرفه 
جویی در مصرف انرژی را یکی از عوامل به نتیجه نرسیدن اهداف 
تعیین شده دانسته و می گوید: در طول سال های گذشته بدلیل 
ارزان بودن قیمت انرژی، مصرف بهینه آن مورد توجه نبوده است 
و از طرف دیگر سازندگان ساختمان بدلیل بحث های اقتصادی، 

تمایلی به رعایت اصول نداشته اند.
به گفته وی، عضو انجمن بهینه سازی مصرف انرژی، بدیهی 
است پس از عایق حرارتی ساختمان، توجه به بازده)راندمان( 
وسایل انرژی بر و استفاده از محصولات، سیستمها و فناوری های 

جدید کم مصرف، بسیار تعیین کننده است. 
وی می گوید: اکنون از وسایلی استفاده می شود که تاریخ 
مصرف آنها در دهه های گذشته منقضی شده و در هیچ کجای 
دنیا تولید و استفاده نمی شوند.عایق کاری نقش بسیار مهمی در 
گرم نگه داشتن ساختمان در فصل زمستان و خنک نگه داشتن 
آن در فصل تابستان دارد. به کمک عایقکاری می توان یک خانه را 
در زمستان پنچ درجه گرمتر و در تابستان ۱۰ درجه خنکتر نگه 
داشت. به این ترتیب علاوه بر کم شدن مصرف انرژی، از آلودگی 
محیط زیست نیز کاسته و منابع انرژی برای استفاده آیندگان حفظ 

می شود.
بر این اساس، نفوذ هوای بیرون به داخل ساختمان یکی از عمده 
ترین دلایل کاهش آسایش ساکنان است. این مشکل می تواند در 
همه ساختمان های نوساز و قدیمی وجود داشته باشد و مصرف 

سوخت را تا ۲۵ درصد بالا ببرد.

رییس کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه مجلس  اعلام کرد

۸3 هزار میلیارد تومان ،سهم دولت
 از درآمد نفتی

رییس کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه مجلس، گفت:براساس برنامه ششم 
توسعه دولت نمی تواند در بودجه سالیانه بیش از ۸۳ هزار میلیارد تومان از درآمد 

نفتی برداشت کند. 
 حمیدرضا حاجی بابایی،با اشاره به اینکه مجلس در برنامه ششم توسعه وابستگی 
دولت به نفت را کاهش داده است،گفت:نگاه دولت در بودجه نباید به بشکه نفت و دلار 
باشد، بلکه در سال اول برنامه میزان برداشت ریالی دولت که از بودجه ۸۳ هزار میلیارد 
تومان است،به وی قرض داده می شود و بیش از این میزان نمی تواند در لایحه بودجه از 
نفت استفاده کند. نماینده مردم همدان و فامنین درمجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه 
اگر قیمت نفت از میزان پیش بینی شده افزایش پیدا کرد،مابقی باید به حساب ذخیره 
ارزی ریخته شود، افزود:۵۰ درصد از حساب ذخیره ارزی به صندوق توسعه و ۵۰ درصد 
آن تملک دارایی های سرمایه ای است، که ۳ میلیارد دلار آن برای مدرسه سازی در 
اختیار آموزش و پرورش قرار می گیرد. حاج بابایی با تاکید براینکه برنامه ششم توسعه 
موضوع محور است،ادامه داد:برنامه ششم موضوع محور بوده،مشکلات جامعه را بررسی 
کرده،برای مشکلات جامعه نسخه پیچیده و نسخه هایی پیچیده که درد را درمان می 
کند. وی با بیان اینکه مجلس دردهای مردم و راه درمان آن را در برنامه ششم توسعه 
تدوین کرده است، یادآور شد:در برنامه ششم توسعه بر شفاف بودن و تعادل داشتن 
حقوق ها، ساخت مسکن روستایی و راه آهن تاکید شده است و دولت اگر می توانست 
خودش برنامه می نوشت. رییس کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه تصریح کرد:وقتی 
که شورای نگهبان برنامه ششم توسعه را تایید کرد،دیگر کسی نمی تواند بگوید که من 

قانون را اجرا نمی کنم و همه باید در راستای اجرای قانون حرکت کنند.

معاون سازمان توسعه تجارت: 

صادرات غیرنفتی سال 94 به
 42.5 میلیارد دلار رسید 

معاون کمک های تجاری سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه میزان صادرات 
غیرنفتی کشور از ۴.۲ میلیارد دلار درسال ۸۰ به ۴۲.۵ میلیارد دلار درسال ۹۴ 
رسید، گفت: در ۱۵ سال گذشته یک هزار درصد رشد صادرات غیر نفتی داشته ایم . 
محمد رضا مودودی روز سه شنبه درنشست پایش تجارت خارجی استان البرز که 
به منظور رسیدگی به مشکلات صادرکنندگان و تولیدکنندگان این استان برگزار شد، 

افزود: در بخش صادرات غیر نفتی کشور دارای تراز رشد مثبت هستیم.
وی افزود:هرچند کشور ما سابقه طولانی در زمینه تجارت و تجربه های مفید دارد 
لیکن با توجه به شکل گیری بازارهای نوین باید متناسب با وضعیت جدید حرکت 
کرد.  معاون سازمان توسعه تجارت ایران گفت : فراهم آوردن زمینه توسعه بنگاه 
های تجاری و افزایش توانمندی آنها به منظور توسعه صادرات غیرنفتی و بهبود تراز 

بازرگانی از مهمترین اهداف دولت تدبیر و امید است که با جدیت دنبال می شود. 
وی خاطرنشان کرد: باید شکل گیری زنجیره های تولید و توزیع جهانی را مورد 
بررسی قرار داد و در قالب عضویت در این زنجیره های عظیم تولید ارزش بتوان 
سهمی از بازار جهانی کسب کرد .  مودودی افزود: بخش خصوصی بازیگر اصلی 
تجارت خارجی است و باید در کنار کسب مهارت های فنی، افزودن دانش و حقوق 
بین الملل، مهارت های لازم را در زمینه بازاریابی و مذاکره کسب نموده و از نگاه سنتی 
و نیز فروش حجره ای فاصله  بگیرد.  معاون سازمان توسعه تجارت ایران یادآور شد: 
باید به سمت بازارهای مدرن حرکت کرد و با بازاریابی، ایجاد شبکه توزیع و آشنایی 
با حقوق بین الملل در جهت پیشرفت تجارت خارجی گام برداریم، چرا که اکنون 
ضعف های عدیده ای در این بخش وجود دارد .  وی افزود: در زمینه تجارت ، بهتر 
است که آموزش محوری را اولویت قرار دهیم و سازمان توسعه تجارت نیز رویکرد 
خود را به سمت بین المللی کردن شرکت ها وآموزش های لازم در امر تجارت سوق 
دهد.  وی بیان داشت: جهت گیری سازمان توسعه و تجارت ایران باید به سمت تقویت 

شرکت های بین المللی و تقویت شرکت های رقابت پذیر تغییر پیدا کند. 

رئیس پژوهشکده پولی و بانکی:

فقط ۱۰ درصد تراکنش  در شعب بانک ها
 انجام می شود

 رئیس پژوهشکده پولی و بانکی با بیان اینکه حدود ۱۰ درصد تراکنش های 
بانکی در شعبه بانک ها انجام می شود، گفت: این تراکنش ها به شبکه های دیگر 

مانند خودپردازها و پوزهای فروشگاهها منتقل شده است. 
علی دیواندری با حضور در بخش خبری ۲۱ شبکه یک سیما با تقسیم دوره 
بانکداری در کشورمان به سنّتی و مدرن افزود: اکنون آی تی در خدمت بانکداری 
قرار گرفته و نحوه خدمات رسانی را تغییر و کیفیت آن را افزایش داده است. وی 
ادامه داد: کشور ما در زمینه استفاده از خدمات بانکداری الکترونیکی از کشورهای 
پیشتاز و سرعت کارها بالا رفته؛ اما هنوز تأثیر اساسی و بنیادی روی بانکداری 
ما نگذاشته است.  رئیس پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی گفت: برخی 
محصولات مانند کارت به کارت، شبکه ساتنا، پرداخت های آنی که در کشور ما 
وجود دارد در جهان کم است.  دیواندری با اشاره به اینکه در حال ورود به بانکداری 
اجتماعی هستیم، افزود: بخشی از شرکت های دانش بنیان در حوزه های مالی فعال 
هستند و می توانند مکمل خدمات بانکداری ما باشند. وی اضافه کرد: این شرکت ها 

توسط بهترین نخبگان کشور اداره می شوند.

وزیر راه و شهرسازی :

شهرسازی ریل پایه مکمل راه آهن حومه ای است 
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد : شهرسازی ریل پایه مکمل 

راه آهن حومه ای است.
عباس آخوندی درباره موافقت مجلس شورای اسلامی با 
پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی درباره تشکیل شرکت حمل 
و نقل ریلی مسافری حومه ای برای ساماندهی حمل و نقل 
حاشیه شهرها در زیرمجموعه شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران ؛ گفت : توسعه شهرسازی ریل پایه به عنوان 

مکمل راه آهن حومه ای ، ضروری است.
وی افزود : بکارگیری این دو راهکار بنیادین یک تغییر 
انگاره اساسی در الگوی سکونت گزینی و مدیریت جایجایی 

شهروندان است. 
اخوندی گفت : این یک تغییر انگاره در طراحی شهری 
و سبک زندگی مردم است ، از اینکه هنوز تمرکز مدیریت 
شهری بر توسعه اتوبانها و معابر عبور خودروها بوده ، به معنای 

رواج خودرومحوری است. 
وی اظهار داشت : این موضوع یعنی تقاضای سفر بیشتر 
با خودرو شخصی که به ترافیک بیشتر و آلودگی هوای 
کشنده تر، منتهی می  شود ، در حالی که رویکرد غالب امروز 
دنیا به دنبال تسهیل جابجائی مردم در بستر حمل ونقل 
عمومی است، در ایران رویکرد تسهیل جابجائی خودرو دنبال 

می شود.
اخوندی گفت : از اینکه شهروندان، سلامت، امنیت، ایمنی، 
آسایش و کیفیت زندگی آنان در کانون توجه قرار ندارد، باید 

افسوس خورد.
باز از اینکه هنوز عده ای برخلاف همه کشورهای پیشرفته 
دنیا گمان می کنند که ایستگاه های راه آهن مانع توسعه 
شهری هستند و در پی جابجایی آنها هستند نیز باید متاسف 

بود.
اما خبر خوب این است که موضوع شکل گیری راه آهن 
حومه ای در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و باید 

از این مصوبه باید خشنود بود و آن را به فال نیک گرفت.
وی تاکید کرد : این مصوبه نوید یک تغییر بنیادین را در 
نظام جابجایی و الگوی سکونت گزینی می دهد و خوشبختانه 
پیش نویس راهبردهای شهرسازی مبتنی بر حمل و نقل 
عمومی در دبیرخانه شورای عالی معماری و شهرسازی در 
حال بررسی نهائی است که امیدواریم در جلسه هفته آتی این 
شورا به تصویب برسد و سرفصل جدیدی در نظام طراحی 

شهری ایران باشد.
وزیر راه گفت : سه شبکه راه آهن دوربرد، راه آهن حومه ای 
و قطار شهری باید با هم تبادل معنی داری داشته باشند تا 
بتوانند جابجایی درب تا درب را برای مسافران در فاصله های 

کوتاه و بلند و درون شهر فراهم آورند.
این ترکیب سه گانه باید در سطح بالائی با یکدیگر و 
سایر مدهای حمل و نقلی هماهنگ و سازماندهی شوند 
 Transit( که شهرسازی مبتنی بر حمل و نقل همگانی
پایه گذاری  کشور  در   )Oriented Development, TOD

شود.
اخوندی گفت : بیش از ۹۰ % از TODهای دنیا ریل  محور 

هستند که آن را "شهرسازی ریل پایه" می نامیم.
وی افزود: باید شبکه  ریلی از کرج و حومه آن، شهریار، پرند، 
اسلامشهر و مناطق جنوب غربی تهران گرفته تا ورامین، 

پاکدشت و مناطق جنوب شرق تهران تا پردیس، بومهن، 
رودهن ومناطق شرقی و شمال شرقی تهران را به شبکه قطار 
شهری تهران متصل می کند و از سوی دیگر به صورت راه 
آهن سریع بتواند قطارهای شمال شرق را به غرب و جنوب 
غرب تهران و هم چنین جنوب شرق و جنوب را به غرب و 

شمالِ غرب وصل کند.
وی اعلام کرد: این موضوع از پروژه هایی است که وزارت راه 
و شهرسازی در دست بررسی و طراحی دارد و در مذاکره با 
سرمایه گذاران بین المللی درمیان می گذارد و اینک با تصویب 
مجلس با پشتوانه بیشتری می توان این هدف را پی گرفت. 

اخوندی اظهار داشت : البته این کار مستلزم سرمایه گذاری 
عظیم در تهران و سایر کلانشهرها است و بر آن اندیشه ام که 
هزینه- فایده فنی، اقتصادی و اجتماعی آن مثبت است و بر 
کیفیت زندگی مردمان اثر مثبت فراوانی خواهد داشت. در 

این باره در آینده بیش از این با مردم سخن خواهم گفت.
وی گفت : نکته مهمی که در این مصوبه وجود دارد، درک 
درست از تفاوت ماهیت و سیستم عملکرد قطارهای حومه ای 
با قطارهای دوربردِ میان شهری و هم با سیستم قطارهای 
درون شهری است. این قطارها از آنجا که فاصله های بلندتر 
از جابجایی های درون شهری و کوتاه تر از برون شهری را 
طی می کنند، نیازمند طراحی واگن های ویژه با سرعت خاص 
هستند . وی اعلام کرد: سیستم اعزام و فاصله اعزام قطارهای 
معمولا صبح ها از سوی حومه به درون شهر دارای وضع 
بیشینه است و بعداز ظهرها به صورت بالعکس. ضمنا به علت 
اینکه سفرهای کاری را شامل می شود، حساسیت آن نسبت 

به نظم و قابلیت اطمینان، بسیار بالاست. 
اخوندی گفت : به عنوان وزیر و همچنین به عنوان یک 
شهروند از مجلس شورای اسلامی سپاسگزارم که چنین 
مصوبه ای را داشت و امیدوارم که این یک گام بنیادین در 

بهبود هوای تهران و تمام کلانشهرها باشد. 
: این روزها هوای تهران بسیار آلوده بوده و  وی افزود 
بحث آن نقل همه محافل است. یکی از منابع مهم آلودگی، 

آلاینده های متحرک است که خودروهای شخصی سهم 
بالائی در آن دارند. 

آنچه که معمولا از دیده ها مغفول بوده، اما سهم بسزائی 
در آلودگی هوای ما دارد، خودروهایی است که همه روزه 
از حومه شهر به تهران می آید و قطعا در مرز ورودی شهر 

متوقف نمی شود و بر ترافیک شهر افزوده می  شود.
البته این موضوع ، اختصاص به تهران ندارد و مسئله 
عمومی تمام کلانشهرهاست. صرفا در تهران، روزانه حدود 
۵۰۰ هزار خودرو به شهر وارد و خارج خارج می  شود. این 
رقم معادل ۲۰% تعداد خودروهایی است که در شهر تهران 
در حال حرکت هستند و احتمالا کیفیت تولید آلایندگی آنها 
به طور میانگین از معدل خودروهایی که در سطح شهر تهران 

در حال حرکت هستند، بدتر است.
وزیر راه شهرسازی گفت : اگر از منظر تعداد مسافر حساب 
کنیم روزانه حدود یک میلیون و ۲۰۰ مسافر به شهر تهران 

وارد و خارج می شوند.
با توجه به اینکه این مسافران همه روزه مبداء و مقصد 
مشخصی را طی می کنند، قطعا جابجایی آنها با قطار حومه ای 
هم از حیث ایمنی و هم از حیث آسایش و بهره مندی از 
زمانی که برای سفر روزانه صرف می کنند مناسب بوده و به 
منظور کاهش آلودگی هوا، راه آهن حومه ای یک ضرورت 
انکار ناپذیر است.  اخوندی گفت : این راه را همه کشورهای 
دیگر پیموده اند و تاکنون برای حل مشکل سفرهای حومه ای، 

در هیچ کشوری راه مناسب تر از ان یافت نشده است.
وی افزود : البته تردد در درون شهر تهران راهکاری ندارد، 
جز اینکه توسعه جهشی حمل و نقل عمومی به لحاظ کیفی 
و کمی در یک زمان فشرده در دستور کار دولت و شهرداری  
قرار گیرد.  البته شکل کامل این بسته، شامل حمل ونقل 
درون شهری، حومه ای و برون شهری به صورت توام می شود. 
این سیاست نیاز به یک سیاست مکمل در نظام توسعه و 
طراحی شهری دارد تا بتواند از سیاست حمل ونقل عمومی 

حمایت کند. 
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آجورلو و قلعه نویی اشتباه کردند

 عجیب ترین تکرار کرار
اینکه یک بازیکن بزرگترین جنجال های فوتبال ایران را ایجاد کند اما هر سال هم 
در این فوتبال به میدان برود عجیب ترین اتفاق تاریخ این رشته است. امسال هم 

قلعه نویی و آجورلو اشتباه کردند.

 احتمال برخورد شدید باشگاه تراکتورسازی با جاسم کرار وجود دارد چرا که هم 
امیر قلعه نویی از این بازیکن ناراضی است و هم ارکان باشگاه چنین شرایطی دارند. او 
در نیم فصل اول در بازی با صبا با داور مشکل پیدا کرد، در دیدار با سپاهان بی دلیل 
کارت گرفت، در مقابل نفت هم اشتباه کرد و البته حتی مقابل ذوب آهن با اخراج 
خود کار را تا حذف تراکتورسازی هم برد و شانس آورد که تراکتورسازی بازی را برد.

تکرار مکرر کرار
این اما آیا تنها مواردی است که کرار تاکنون در فوتبال ایران داشته است؟ آیا 
انتقاداتی که از امیر قلعه نویی و آجورلو در مورد جذب این بازیکن در ابتدای فصل 
صورت گرفت کاملا درست نبود؟ آن روزها برخی هواداران تراکتورسازی و البته خود 
مسئولان این تیم سعی کردند آن انتقادها را حاشیه سازی بدانند و از بار آن کم کنند 
اما حالا می توان با آمار اثبات کرد که آن جذب کاملا اشتباه و بد بوده و قلعه نویی 
و آجورلو با کوهی از تجربه در مورد این بازیکن اشتباه کرده اند و البته خوشحالیم 
که این اشتباه بزرگ منجر به حذف تیم مردمی تراکتورسازی نشد. در این مسیر 
البته قلعه نویی و آجورلو تنها نبوده اند، استقلال تهران هم سه بار اقدام به جذب این 
بازیکن کرد که با توجه به آمار  رفتار های زشت این بازیکن کاملا این داستان عجیب 
به نظر می رسد. صرف نظر از اینکه کرار چه بازدهی فنی دارد او هر سال جنجال 
های زیادی ایجاد کرده و نکته اینجاست که باشگاه های ما اصلا آرشیوی از رفتار های 
بازیکنانی که می خواهند جذب کنند ندارند.  کرار در تراکتور سازی  در همان سال 
اول داور بازی را کتک زد. او اول محروم شد تا پایان فصل بعد محرومیت او را از سوی 
فدراسیون با شرایطی بسیار عجیب چهار جلسه کردند. بعدها در استقلال یک بار او 
وسط زمین با جباری درگیر شد و به این بازیکن گفت پارسال از اینجا توپ رو کردم 
تو گلتون! نتیجه آن دعوا البته از سوی جباری رقم خورد که گفت یا جای من است 

اینجا یا جای کرار. در نتیجه کرار رفت.
تیم ملی عراق به جای استقلال

بعدها امیر قلعه نویی و افشارزاده باز هم کرار را آوردند و وقتی انتقادها را دیدند هر 
دو گفتند ما مدیریتش می کنیم! نتیجه این شد که کرار با فغانی در کرج درگیر شد 
و چهار جلسه محروم شد. بدتر از آن اینکه در دیدار با تراکتور سازی به عمد کارت 
گرفت تا در آستانه دربی به جام ملت های عرب برود و در امارات با تیم ملی عراق 
بازی کند! و البته امیر قلعه نوعی آن دربی را به عنوان اولین دربی همه تاریخش باخت!

فوتبال مسخره ایران
پس از این جنجالی ترین حرف های کرار در مورد فوتبال ایران هم رقم خورد که 
فایل صوتی آن موجود بود. او فوتبال ایران را به مسخره گرفت و همه چیز این فوتبال 
را در ایران زیر سوال برد. سال بعد اما باز هم در استقلال بود و البته قبل از نیم فصل 
به دلیل عدم دریافت طلب هایش رها کرد و به عراق رفت و آنجا هم وسط زمین با 
یک بچه در زمین خاکی درگیری شدیدی پیدا کرد. با این وجود اما هم محرومیت 
بلند مدت او را در آوردند و هم دوباره با او در تراکتورسازی قرارداد بستند و باز هم 
برخی مدعی شدند که او را کنترل می کنند! در واقع این حرف به معنای آن بود که 
همه مربیان و مدیران قبلی غلط کرار را کنترل می کردند. اما آمار هرگز دروغ نمی 
گوید، وقتی آمار از اشکالات انضباطی یک بازیکن پرده برداری می کند اصلا موضوع 

مدیریتی و مربیگری نیست.

ابهام در آینده و افزایش فشار روانی

سیاست عجیب منصوریان در قبال رحمتی و بختیار
علیرضا منصوریان در پایان جلسه شب گذشته با اعضای هیات مدیره تاکید کرد 
هنوز تصمیمی درباره اعلام فهرست خروجی تیمش نگرفته و تنها در شرایطی این 

کار را می کند که خرید استقلال از بازار زمستانی آغاز شود.
حرف های سرمربی استقلال در شرایطی است که برخی بازیکنان این تیم از جمله 
سیدمهدی رحمتی کاپیتان استقلال فشار شدیدی را بابت وضعیت ناپایدار پس از 
آغاز تمرینات برای نیم فصل دوم تحمل می کنند و آثار این شرایط حتی در صورت 
آنها پیداست. در این شرایط منصوریان که ظاهرا هنوز موفق به جمع بندی روی 
موضوع خروجی های نیم فصل نشده بدون در نظر گرفتن تاثیرات روانی شایعات رویه 
خود در مورد رحمتی، حاج محمدی، رحمانی، باقری و سایر بازیکنانی که نامشان در 
گمانه زنی ها برای خروج از استقلال مطرح است را ادامه می دهد. روشی که مشخص 
نیست تا چه حد بتواند اهداف مدنظر منصوریان را برآورده کند. سوال اینجاست که 
آیا سرمربی استقلال از این شرایط و ایجاد ابهام در سرنوشت بازیکنان چیزی کسب 
خواهد کرد و آیا این استراتژی منجر به بهبود روند کیفی بازیکنان مورد اشاره خواهد 
شد؟  سوال دیگر درباره مصاحبه ای از سرمربی استقلال است که اعلام کرده مشکل 
استقلال را پیدا کرده و تا ته خط خواهد رفت. او که می گوید به دنبال پاکسازی 
استقلال است و در این مسیر از بزرگان فوتبال مشورت گرفته است، چرا پاکسازی 
تیمش را منوط به خرید بازیکن جدید کرده است. اگر واقعا مشکل استقلال حضور 
بازیکنانی است که در کار سرمربی اخلال ایجاد می کنند به نظر تصمیم نهایی در 
این زمینه باید بدون توجه به مسائل موجود در بازار نقل و انتقالات باشد.  منصوریان 
با دو قطبی شدن بین او و رحمتی که در گفت و گوها ناخواسته به آن دامن می 
زند، به چه هدفی خواهد رسید؟ بخاطر داشته باشیم سابقه رفاقت بین این دو و البته 
آخرین تصویر مشترکشان؛ بالا بردن دست رحمتی در بازی با پدیده در ورزشگاه 
آزادی توسط منصوریان و جزییات دیگر از ذهن هواداران به سادگی بیرون نخواهد 
رفت.  به نظر می رسد ناپایداری در اتخاذ تصمیم بزرگترین مشکل علیرضا منصوریان 
در اولین فصل سرمربیگری در استقلال است. او که دو جام مهم را برای ادامه کار در 
استقلال پیش رو دارد احتیاج به انرژی همه هواداران و البته یک تیم منسجم و یکدل 
در ادامه راه دارد. یقینا تصمیم ها و رفتار امروز که بخشی از آن متاثر از یک بازی ۹۰ 
دقیقه ای در اصفهان است، در آینده این سرمربی و معادلات استقلال تاثیر زیادی 
خواهد گذاشت. چه خوب است منصوریان پختگی و اقتدار را چاشنی کار خود کند. 
در حال حاضر با توجه به عدم تکذیب اخبار مربوط به جدایی بازیکنان و گمانه زنی 
درباره فهرست خروجی استقلال، می شود اینطور استنباط کرد که عدم تمرکز روی 

تمرین، بخشی از طبیعت روزهای آماده سازی آبی ها برای دور برگشت لیگ است.

چهار شنبه -پانزدهم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4185

سلطانی فر:

هیئت مدیره پرسپولیس و استقلال تغییر نمی کند
وزیر ورزش و جوانان با بیان اینکه تیم ملی فوتبال با هماهنگی وزارت امور خارجه 
به دبی رفت گفت: اگر برگزاری این اردو مشکل داشت تیم ملی به این شهر نمی رفت.

مسعود سلطانی فر در پایان مجمع انتخاباتی فدراسیون پهلوانی و زورخانه ای در 
خصوص برگزاری اردوی تیم ملی فوتبال در شهر دبی امارات و حاشیه های پیرامون این 
اردو گفت: این اردو مشکلی نداشته و اگر مسئله ای وجود داشت ما اجازه نمی دادیم تیم 
ملی به آنجا سفر کند. ضمن اینکه حضور در این اردو  با هماهنگی وزارت امور خارجه 
بوده است. وزارت امور خارجه سفر به دبی را ممنوع نکرده است. وی درباره شرایط 
فدراسیون تیراندازی عنوان کرد: مسائل قانونی مربوط به ریاست این فدراسیون در 
حال پیگیری است. وزیر ورزش و جوانان در خصوص انتخابات هیئت مدیره دو باشگاه 
پرسپولیس و استقلال اظهار داشت: تغییر در این دو هیئت مدیره نداریم اما به زودی 
یک نفر جایگزین مرحوم پورحیدری در هیئت مدیره استقلال می شود.  سلطانی فر در 
پایان در خصوص انتخابات فدراسیون کاراته و شرایط یکی از نامزدهای این فدراسیون 
گفت: من درباره شخص خاصی صحبت نمی کنم و فقط می گویم مجمع انتخاباتی 

درباره رئیس آینده این فدراسیون تصمیم می گیرد.

جدایی قطعی انصاری فرد از پانیونیوس  
باشگاه پانیونیوس آتن مصمم است ملی پوش ایرانی خود را در ماه جاری میلادی به 
تیم دیگری جهت کسب درآمد انتقال دهد.  سایت نوااسپرت یونان نوشت: سران باشگاه 
پانیونیوس انتظار دارند کریم انصاری فرد سرانجام پیشنهاد تیم جدیدی را جهت ترک 
نیوازمیرنا در ماه ژانویه میلادی بپذیرد و نمی خواهند این ملی پوش ایرانی را در پایان 
فصل  بدون واریز پولی به خزانه باشگاه از دست دهند. این سایت یونانی در ادامه خبر 
خود آورده است: سران باشگاه پانیونیوس می بینند که انتظار مالی انصاری فرد زیاد است 
و بسیاری از تیم های خواهان این مهاجم ایرانی را جهت ادامه مذاکره منصرف می کند. 
انصاری فرد مورد توجه تیم های المپیاکوس، پائوک، پاناتینایکوس و آ اک قرار دارد و دو 
تیم اول این فهرست پیشنهاد رسمی خرید این مهاجم باتجربه را به باشگاه پانیونیوس 
ارائه کرده اند. قرارداد انصاری  فرد با پانیونیوس تا پایان فصل جاری سوپر لیگ یونان 
معتبر است و این باشگاه نمی خواهد که بدون پرکردن خزانه اش او را از دست دهد. 
انتظار می رود در روزهای آینده تغییراتی در وضعیت انتقال انصاری فرد با موافقت مدیر 
برنامه هایش و پایین آوردن خواسته مالی از سوی آنها ایجاد شود. باشگاه المپیاکوس 
پیش از این پیشنهاد دستمزد سالیانه ۶۰۰ هزار یورویی و پرداخت ۴۰۰ هزار یورو 
جهت دریافت رضایت نامه انصاری فرد را ارائه داد اما مدیر برنامه های این ملی پوش ایرانی 

درخواست یک میلیون یورویی داشت که با مخالفت تیم مطرح آتنی مواجه شد.

 با استعفای ناگهانی آقاصمد

بختیاری زاده جانشین مرفاوی شد
صمد مرفاوی سرمربی تیم فوتبال صبا با خداحافظی از بازیکنان از سمت خود در 

این تیم استعفا داد.
 مرفاوی که با جدایی ساکت الهامی تمرینات را آغاز کرده بود دیروز با حضور در 

رختکن از بازیکنان این تیم خداحافظی کرد و از سمت خود کنار رفت.
مرفاوی که در نیم فصل اول تنها یک پیروزی به دست آورده و با تیمش در رده 
پانزدهم جدول قرار داشت، به دلیل ناراحتی از شرایط مالی استعفای خود را امروز علنی 
کرد تا سهراب بختیاری زاده بازیکن سابق صبا سکان هدایت این تیم را برعهده بگیرد.

بختیاری زاده در نیم فصل اول لیگ دسته اول هدایت نفت مسجدسلیمان را برعهده 
داشت و با توجه به شرایط در این تیم نمایش قابل قبولی داشت. او در اولین فصل حضور 
در لیگ برتر کار دشواری را برای بالاکشیدن صبای قعرنشین و بی پول پیش رو دارد. 
بختیاری زاده که به همراه گل محمدی و علی دایی از مهمترین بازیکنان تاریخ 
فوتبال تیم صبا به شمار می آیند، مثل این دو مربی فعلی فوتبال ایران هدایت صبا را 

در اختیار خواهد گرفت.

تصمیم جنجالی کی روش در پاسخ به برانکو

ملی پوش های پرسپولیس به ایران برگشتند
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی در اقدامی جدید و تلافی جویانه ملی پوشان 

پرسپولیسی حاضر در اردوی تیم ملی را آزاد کرد.
در پی دو گفت و گوی روز دوشنبه برانکو ایوانکوویچ سرمربی پرسپولیس، کی روش 
در اقدامی عملی ۷ بازیکن دعوت شده پرسپولیس به تیم ملی را مرخص کرد تا آنها به 

تمرینات باشگاه شان ملحق شوند.
این اقدام عجیب و شوک آور قطعا جنگ بین این دو مربی را وارد مرحله تازه ای خواهد 
کرد چراکه با گذشت ۴۸ ساعت از جدایی ملی پوشان از تیم باشگاهی و حالا بازگشت آنها 
به ایران، با توجه به تاثیر روانی این تصمیم روی آنها این مساله نه تنها کمکی به پرسپولیس 
نمی کند بلکه احتمالا آنها را علیه برانکو خواهد شوراند. فدراسیون فوتبال هنوز عکس 
العملی در قبال این حرکت نشان نداده و تنها به انتشار خبر بسنده کرده است. خبری که 
نشان از غیبت تدبیر در برنامه ریزی در فوتبال ایران دارد. تصمیم دیروز کی روش در آزاد 
کردن بازیکنان یک تیم باشگاهی تا به حال در تاریخ فوتبال ایران سابقه نداشته و مشخص 
نیست که آیا در آینده نیز اتفاق مشابهی درباره پرسپولیسی های تیم ملی رخ خواهد داد 
یا نه.در حال حاضر تمرینات تیم ملی فوتبال ایران با ۱۶ بازیکن شامل ۲ دروازه بان تا روز 

جمعه در باشگاه ایرانیان و زمین چمن نه چندان مرغوبش ادامه خواهد یافت.

منصوریان:

اسفنددودکن ها هم سراغ رحمتی را می گیرند
»لیست دوم زاییده فکر برخی افراد بیمار است، ملاقاتم با قلعه نویی 
شایعه بود، هنوز فهرست خروجی نداریم و اسفنددودکن ها هم 
سراغ رحمتی را می گیرند« تازه ترین حرف های علیرضا منصوریان 

است.
علیرضا منصوریان بعد از پشت سرگذاشتن یک نیم فصل سخت 
در استقلال و البته کنار رفتن از جام حذفی، حالا تمام توانش را 
برای نیم فصل دوم گذاشته و می خواهد طوری تصمیم بگیرد که 

از زیر بار فشارها و انتقادات نیم فصل اول خارج شود.
سرمربی جوان آبی ها البته برای نیم فصل دوم با مشکلات 
زیادی مواجه است که برخی از آنها در فصل نقل و انتقالات است. 
تصمیم گیری در مورد سیدمهدی رحمتی و چند بازیکن دیگر از 

جمله سخت ترین کارهای وی است. 
دستیار پیشین کارلوس کی روش در گفتگو با خبرنگار مهر به 
جزئیات بیشتری از برنامه هایش برای نیم فصل دوم و تصمیم 

گیری در مورد برخی بازیکنان اشاره کرد.
به کار با جوانان اعتقاد دارم

منصوریان در ابتدای گفتگویش با خبرنگار مهر در خصوص 
شایعه جدایی نورافکن و سید مجیدحسینی دو بازیکن جوان تیم 
استقلال گفت: کارنامه من در همه تیم هایی که بودم نشان می 
دهد به بازیکنان جوان اعتقاد ویژه ای دارم. در تیم های ملی امید و 
زیر ۲۲ ساله ها با بازیکنان جوان کار کردم و این تجربه من آموخت 
که کار کردن با بازیکنان جوان بیشتر نتیجه می دهد. دو فصلی 

هم که در نفت بودم اساس کارم را با بازیکنان جوان بسته بودم.
نه نورافکن را از دست می دهم نه حسینی را

در استقلال هم به بازیکنان جوان معتقدم و کم و بیش از جوانان 
تیم استفاده کرده بودم. به بازیکن جوانی مثل سید مجید حسینی 
حتی در دربی میدان داده بودم. پس از کارکردن با جوانان ترس و 
ابایی ندارم. متاسفانه شایعه هایی شنیدم مبنی بر جدایی حسینی 
و نورافکن و این که یک تیم لیگ برتری که کم هم بازیکن ندارد در 
صدد گرفتن آنهاست. با قاطعیت می گویم به این دو بازیکن اعتقاد 

دارم و قصد ندارم هیچ یک از آن ها را از دست بدهم. 
چند جوان دیگر اضافه کردیم

به جز نورافکن و سید مجید حسینی، جوانان خوب دیگری هم 
داریم. محسن کریمی، بهنام برزای، زکی پور، حقدوست و... و البته 
در کنار این ها چند بازیکن خیلی جوانتر داریم که از تیم امید به ما 
اضافه شده اند. بازیکنانی مثل عظیم گوگ، طاها شریعتی و حتی 
لشنی که یک دروازه بان جوان و آینده دار است. از این به بعد توجه 
ویژه ای به تیم های پایه و به خصوص به تیم امید دارم و مستقیما 
عملکرد بازیکنان این تیم را زیر نظر می گیرم تا بهترین های شان 
را به تمرین تیم بزرگسالان بیاورم و به این ترتیب برای بازیکنان این 

تیم هم انگیزه های ویژه ای ایجاد شود.
جوانانی که از تیم های پایه بالا می آیند شناسنامه تیم هستند

بازیکن جوان یک ویژگی دارد، بازیکنان جوانی که از تیم های 

پایه بالا می آیند ویژگی های بالاتری دارند. به نظر من بازیکنانی 
که از تیم های پایه یک باشگاه به تیم بزرگسالان می رسند می 
توانند شناسنامه آن باشگاه باشند. امید نورافکن و مجید حسینی 
این ویژگی را در استقلال دارند. آنها آینده روشنی دارند و در آینده 
از آنها با عنوان شناسنامه باشگاه نام برده می شود. من نمی خواهم 
این فرصت از آنها گرفته شود. این دو بازیکن به زودی قراردادهای 
خود را با باشگاه استقلال تمدید می کنند تا با خیال راحت تری 
کارشان را دنبال کنند و من یقین دارم که در نیم فصل دوم نیز به 

مراتب بیشتر از نیم فصل اول به آنها بازی خواهد رسید. 
لیست دوم خرید نداریم

علیرضا منصوریان در ادامه گفتگویش با خبرنگار مهر تاکید 
کرد: متاسفانه از روز گذشته برخی شایعه نقل و انتقالاتی دیگر 
حول و حوش تیم استقلال منتشر شد و شنیدم که در فضای 
مجازی از یک لیست بعنوان لیست دوم خرید استقلال رونمایی 
شده است. به شدت وجود چنین لیستی را تکذیب می کنم. ما 
لیستی با عنوان لیست دوم نداریم. من این لیست را زاییده ذهن 
بیمار افرادی می دانم که قصد تولید حاشیه برای استقلال و لطمه 
زدن به من را دارند. یکبار لیست خرید داشتیم که آن را رسما از 
طریق رسانه های رسمی و معتبر باشگاه و مدیرعامل اعلام کردیم. 
اگر باز هم لیستی داشته باشیم آن توسط مدیرعامل باشگاه اعلام 

می شود نه از طریق فضای مجازی.
شایعه ای که از شنیدنش تعجب کردم

همه ایران می دانند در نزدیکی های ساختمان باشگاه استقلال 

یک رستوران دارم. دیروز و تا دقایقی قبل از نشست هیات مدیره 
در این رستوران مشغول بودم و از آنجا به نشست هیات مدیره 
رفتم. تا از جلسه خارج شدم یک نفر به من گفت قبل از جلسه با 
قلعه نویی جلسه داشتم. واقعا از شنیدن این شایعه داشتم شاخ در 

می آوردم. شایعه سازی هم حدی دارد واقعا.
حمایت کامل و اختیار تام

در هیات مدیره استقلال فضای خوبی حاکم بود. یکدلی و 
همدلی را در سطح کلان مدیریت استقلال دیدم. خوشبختانه 
اعضای هیات مدیره یکبار دیگر حمایت شان را از من اعلام کردند 
و در خصوص امور نقل و انتقالاتی هم به من اختیار تام دادند تا 
خودم تصمیم بگیرم. در این میان آقای افتخاری که برادری اش 
را بارها ثابت کرده بود باز هم پای کار بود. من از مدیر باشگاهم 
تشکر ویژه ای می کنم که فضا را برای سالم کار کردن در استقلال 

فراهم ساخته است.
عجله ای برای نقل و انتقالات نداریم

باشگاه هنوز در حال رایزنی های معمول است تا گزینه هایی 
که قبلا به صورت رسمی معرفی کرده بودیم را جذب کند. هنوز 
اولویت های بعدی مان را انتخاب نکرده ایم. برای نقل و انتقالات 
عجله نمی کنیم. چون زمان کافی برای تغییر و تحول را داریم. 
خوشبختانه پنجره نقل و انتقالات تا هفته بیستم باز است و ما از 

این فضا نهایت استفاده را در کمال دقت به عمل خواهیم آورد.
اسفنددودکن ها سراغ رحمتی را می گیرند

منصوریان در ادامه گفتگویش با خبرنگار مهر در مورد وضعیت 

دروازه بان تیمش هم گفت: این روزها هرکسی مرا می بیند در 
خصوص رحمتی سئوال می کند. از خبرنگاران و اصحاب رسانه 
بگیرید تا مردم در کوی و برزن. حتی اسفند دودکن های سر 
چهارراه هم تا مرا پشت چراغ قرمز گیر می آورند سراغ رحمتی را 

می گیرند و در مورد او سئوال می کنند.
فعلا لیست خروجی نداریم

اولا من از مردم خوب و به خصوص هواداران استقلال بسیار 
ممنونم که تا این حد پیگیر امور تیم خودشان هستند. صحبت 
من کلی است و در خصوص ۲۵ بازیکن صحبت می کنم نه صرفا 
رحمتی. خوشبختانه هیات مدیره با اعتماد کامل در خصوص نقل و 
انتقالات کلیه اختیارات را به خودمان دادند و قرار شد از تصمیمات 
نقل و انتقالاتی من حمایت کنند. همانطور که گفتم فعلا لیست 

خروجی نداریم، مگر آن که بازیکن بگیریم.
نمی خواهم یک تیر را از دست بدهم

یعنی در وهله اول اگر بتوانیم در یک پست بازیکن مورد نظر را 
بگیریم در آن پست بار تیم را سبک می کنیم. این صحبت کلی من 
در خصوص همه بازیکنان تیم است. من تیرهای زیادی برای پرتاب 
به سوی هدف ندارم. نیم فصل است و تیرهای ما هم محدود. یک 
تیر برای شلیک به سوی هدف دارم و نمی خواهم این تیر را از دست 
بدهم. باید آن را مستقیم به هدف بزنم.  نقل و انتقالات در نیم فصل 

بسیار سخت تر  و حساس تر از نقل و انتقالات ابتدای فصل است.
نمی گذارم دیگران آب استقلال را گل آلود کنند و از آن 

ماهیگیری کنند
در فضای استقلال هر اتفاقی هم که بیفتد درون خانوادگی است. 
قهر، آشتی، دعوا، صلح، دوستی، محبت و هر چیز دیگری باشد 
فقط به خانواده استقلال مربوط می شود. متاسفانه بعضی ها دوست 
دارند آب گل آلود شود و شاه ماهی صید کنند. من اجازه نمی دهم 
این افراد از آب گل آلود استقلال برای خود ماهی بگیرند. فعلا به 
همین کلی گویی بسنده می کنم و جزییات بیشتری نمی گویم. 
مگر آنکه این افراد که الان هیچ سمت و پستی در استقلال ندارند 

از اختلافات درون خانوادگی استقلال به نفع خود استفاده کنند.
هدف همه سربلندی استقلال است

همه مجموعه استقلال از هیات مدیره و مدیرعامل گرفته تا من 
و دستیارانم و بازیکنان و هواداران هدف مان سربلندی استقلال 
است و راهی را می رویم که به این مقصد ختم شود. شاید در 
انتخاب راه اختلاف سلیقه هایی باشد، اما مقصد همه یکی است.  
در مجموعه تیم، بازیکنان، کادر فنی، تیم پزشکی و تدارکات که 
زیر مجموعه سرمربی حساب می شوند، همه باید بپذیرند که خود 
را با منِ سرمربی هماهنگ کنند. همه باید چارچوب وظایف خود 
را بشناسند و خارج از آن رفتار نکنند. مربی، مربی است، بازیکن 
هم تنها بازیکن است. ماساژور هم جایگاه خودش را دارد و تدارکات 
هم همینطور. هیچ کس نباید به خودش اجازه دهد از چارچوب 

وظایفش خارج شود. چون من این را تحمل نخواهم کرد. 

قانون سرباز - فوتبالیست ، از بی عدالتی تا اجرای عدالت

سرباز شدن فوتبالیست های جوان از آن دست مشکلاتی است که کلید حلش در دست 
یک نهاد نیست، به نظر می رسد برای حل این موضوع فدراسیون فوتبال باید نهادهای نظامی 

و قانون گذار را مجاب کند که در قانون سرباز-فوتبالیست ها بازنگری صورت گیرد.
 یکی از مسائلی که در فوتبال ایران باید مورد توجه بسیار زیاد قرار گیرد و نقاط ضعف 
بی شمارش برطرف شود، موضوع سرباز- فوتبالیست ها است، افرادی که به دلیل سرباز شدن، 
ناچار می شوند فوتبال شان را در یک تیم نظامی دنبال کنند تا مجبور نباشند برای انجام 

خدمت سربازی راهی پادگان ها شوند. به این مساله از چند جهت می شود نگریست: 
یک - زاویه نخست از آن کسانی است که اساسا مخالف این طرح هستند و می گویند چرا 
فوتبالیست ها باید از چنین امکانی برخوردار باشند و چرا نباید مانند هر جوان دیگری خدمت 
سربازی شان را در پادگان ها و یگان های نظامی بگذرانند؟ این افراد قائل به نوعی بی عدالتی 
هستند و معتقدند که با این کار، در حق سایر جوان ها که در بین شان تحصیل کرده ها و 

متخصصان هم یافت می شوند، اجحاف می شود.
مخالفان این افراد اما می گویند که سود این کار بسیار بیشتر از ضرر آن است. موافقان 
طرح سرباز-فوتبالیست ها معتقدند که تداوم حضور فوتبالیست های با استعداد در فوتبال به 
ایجاد حس رضایت مندی در بین جوانان کمک می کند و باعث می شود که آنها با دیدن بازی 
فوتبالیست ها روحیه خوبی پیدا کنند و به این ترتیب از پتانسیل بالای ورزش فوتبال می شود 
بخشی از اوقات فراغت جوانان را با تفریحی سالم پر کرد و در ضمن بار روانی مثبتی از این 
طریق به جامعه تزریق کرد. راه انجام این کار را هم حضور فوتبالیست های مشمول خدمت 

در تیم های نظامی می دانند.
دو - دومین زاویه نگاه به مساله متعلق به کسانی است که نظرشان با دسته اول، کاملا 
مخالف است و از پایه و اساس با سرباز شدن فوتبالیست ها یا دست کم رفتن شان به تیم های 
نظامی مخالف اند. این دسته اعتقاد دارند که نباید حاصل تلاش و هزینه یک باشگاه را - آن 
هم وقتی به سن ۱۸ سالگی می رسند و می توانند بهترین بازده را برای تیم خود داشته باشند 

- در اوج توانایی به تیم دیگری فرستاد.
در طول سال های اخیر بارها این مساله مورد انتقاد تیم های بازیکن سازی مانند ذوب آهن 
قرار گرفته است. این باشگاه ها سال ها روی یک بازیکن سرمایه گذاری می کنند تا بتوانند 
در آینده از او بهره ببرند اما وقتی موعد بهره برداری از آنها می رسد، بازیکنان به حکم قانون 
وظیفه عمومی به تیم های نظامی می روند و بعد از دو سال، با قراردادی بالاتر به تیم های دیگر 

می روند و دست باشگاه سازنده از هرگونه سودی کوتاه می ماند.
موافقان این نظر، امیدوارند که سازمان نظام وظیفه شرایط بهتری برای فوتبالیست ها فراهم 

کند و حتی آنهایی را که دارای توانایی بالا هستند، از خدمت معاف کند.
سه - سومین دسته افرادی هستند که نظری میانه دارند. آنها معتقدند فوتبالیست ها هم 
باید مثل هر جوان دیگری به سربازی بروند اما طبق همان قاعده ای که از سربازان یر اساس 
تخصص شان استفاده می شود، فوتبالیست ها هم باید به تیم های نظامی بروند تا به فوتبال شان 

آسیبی وارد نشود اما این کار باید به صورت عادلانه انجام شود.
در شرایطی که فوتبال ایران - حداقل از روی اسم - حرفه ای شده است و تیم ها برای 

در اختیار گرفتن ستاره های لیگ باید پول های زیادی خرج کنند، یک تیم لیگ برتری با 
استفاده از قدرتی که به واسطه نهاد نظامی بالادستی اش دارد، بازیکنان تراز اولی را که سرباز 

می شوند به خدمت می گیرد.
قبل از آن هم در حالی که چند تیم نظامی دیگر مانند ملوان و فجرسپاسی در لیگ 
برتر بودند، باز هم بازیکنان بهتر و قوی تر راهی این تیم خاص می شدند و حتی از پرداخت 
رقم هایی به عنوان دستمزد به آن بازیکنان اخباری به گوش می رسید. بختیار رحمانی زمانی 
که در تراکتورسازی، سرباز بود از پرداخت »۴۰۰-۵۰۰ میلیون تومان« به یکی از بازیکن-

سربازهای آن تیم خبر داده بود.
آیا پرداخت پولی هنگفت به بازیکنی که قرار است برای گذراندن خدمت سربازی به تیمی 

برود، قانونی است؟ آیا این کار شائبه برانگیز نیست؟
آیا سایر تیم های نظامی لیگ برتر در آن زمان حق نداشتند تصور کنند که تیم تبریزی با 

این کار، سرباز-فوتبالیست مطرح را به سمت خود سوق داده است؟
عقیده دسته سوم بر این پایه استوار است که اگر قرار است هر سال بازیکنانی به جرگه 
سربازان اضافه شوند، سهمیه این کار در اختیار نهادی مثل فدراسیون فوتبال داده شود تا 
طبق یک قاعده و بر اساس عدالت بین تیم های نظامی تقسیم شود نه این که این قانون یک 

تیم را تقویت و تیمی دیگر را با مشکل روبه رو کند.
ضمن این که برخی شایعات هم درباره دخالت یک دلال در تصمیم چند بازیکن برای 
سرباز شدن و پیوستن به یک تیم نظامی مطرح شده که اگر واقعیت داشته باشد، باید به حال 

فوتبال ایران و نظام وظیفه، هر دو گریست.
به گزارش ایسنا، مبحث سرباز-قهرمان در فوتبال ایران قبلا هم جنجال آفرین بوده است، 
زمانی که چند فوتبالیست به دلیل آشکار شدن تقلب شان در کسب معافیت از خدمت، مورد 
محرومیت قرار گرفتند، سازمان نظام وظیفه آنها را مجبور کرد که به تیم های نظامی بروند. 
در همان زمان، کارلوس کی روش برخی از این بازیکنان را به تیم ملی دعوت کرد اما چون به 
آنها اجازه خروج از کشور داده نمی شد، سرمربی تیم ملی نتوانست از حضورشان بهره ببرد. در 
همان ایام، بازیکن-سربازهای ممنوع الخروج با تیم باشگاهی خود در لیگ قهرمانان آسیا بازی 

کردند و با تیم خود به کشورهای دیگر سفر کردند.
در مجموع به نظر می رسد باید برای حل و فصل این گونه مشکلات، بین فدراسیون فوتبال 
و نهادهای نظامی بالادستی مانند ستاد کل نیروهای مسلح و سازمان وظیفه عمومی تعامل 
درستی شکل بگیرد. البته اخیرا مهدی تاج بعد از جلسه ای که با سردار باقری، رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح داشته از موافقت او برای بازبینی در قوانینی سرباز-فوتبالیست ها خبر 

داده بود.
موضوعی که سردار باران چشمه نیز درباره آن گفته که هیچ طرح مکتوبی تاکنون برای 
اصلاح رویه سابق سرباز - فوتبالیست ارائه نشده است. امید است که با تعامل میان فدراسیون 
فوتبال و ستاد کل نیروهای مسلح یک بار برای همیشه این موضوع اصلاح و مشکلات کنونی 
نیز رفع شود تا همه تیم ها - حتی با وجود پیش شرط  هایی - بتوانند از عواید فوتبالیست های 

سرباز بهره ببرند.  

شرفی: چرا فدراسیون اجازه می دهد دو مربی خارجی برای ما تصمیم بگیرند؟

پیشکسوت فوتبال ایران معتقد است فدراسیون فوتبال 
می توانست به جای برگزاری اردوی تیم ملی در امارات 

مکان دیگری را در نظر بگیرد.
تیم   ملی فوتبال ایران در حالی از روز گذشته )دوشنبه( 
اردوی تدارکاتی خود را در امارات آغاز کرده که وزارت 

امور خارجه پیش از این خواستار برگزار شدن این اردو در 
محل دیگری شده بود چرا که اماراتی ها به دلیل مشکلات 
سیاسی اقدام به کارشکنی کرده بودند اما پس از رایزنی های 
مختلف فدراسیون فوتبال تصمیم به برگزاری این اردو در 

باشگاه ایرانیان گرفت.
با این وجود اماراتی ها دست از کار نکشیدند و محدودیت 
و  ایران  دوستانه  دیدار  برگزاری  برای  را  مختلفی  های 
مراکش در نظر گرفته بودند که در نتیجه  این دیدار دوستانه 
تا حدود زیادی لغو شده و به نظر می رسد تیم   ملی بدون 
انجام دیدار دوستانه اردوی هشت روزه خود را در امارات 

پایان دهد.
اصغر شرفی، پیشکسوت فوتبال ایران در گفت وگو با 
ایسنا، درباره اقدام فدراسیون فوتبال برای برگزاری این اردو 
در امارات با وجود کارشکنی مسئولان این کشور اظهار کرد: 
برگزاری اردو بدون انجام بازی های دوستانه هیچ خاصیتی 
ندارد. می توانستند این اردو را در کشوری دیگر یا حتی در 
جزیره کیش برگزار کنند تا هواداران تیم   ملی هم بتوانند از 

تمرینات ملی دیدن کنند.
بازیکن تیم   ملی فوتبال در جام جهانی ۱۹۷۸ آرژانتین 
با بیان این که فدراسیون فوتبال در موارد مختلفی موفق 
ظاهر نشده، افزود: در حالی که رییس فدراسیون فوتبال 

باید درباره فوتبال ایران تصمیم گیری کند این روزها می 
بینم که دو مربی خارجی برای ما تصمیم گیری می کنند. 
چرا جلوی برانکو را نمی گیرند که در شرایط فعلی به ضرر 
فوتبال ملی صحبت نکند؟ او می تواند دندان روی جگر 

بگذارد و بعدا انتقاداتش را مطرح کند. 
او با اشاره به یک ضرب المثل انگلیسی، گفت : در زبان 
انگلیسی می گویند who is the  boss? یعنی چه کسی 
رییس است؟ در فوتبال ما هم مشخص نیست که چه 

کسی ریاست می کند.
شرفی تاکید کرد: ما به کسی نیاز داریم که بر همه چیز 
مسلط باشد و به خوبی با دولتمردان ارتباط برقرار کند و 
نیازی به واسطه نداشته باشد. زمانی اعراب بازی با ما را 
برای خودشان مایه برکت می دانستند اما الان برای ما شرط 
و شروط می گذارند. اگر وضعیت این چنین است چرا به 

امارات رفتیم؟
پیشکسوت فوتبال ایران در پایان گفت : به نظر من 
می توانستیم به جای حضور در امارات در جای دیگری 
اردویمان را برگزار کنیم و حتی می توانستیم دیدار تدارکاتی 
را هم انجام دهیم. شرایط امارات به گونه ای است که آنها در 
حال  حاضر با ما همکاری نمی کنند و فکر نمی کنم بتوانیم 

دیدار تدارکاتی را هماهنگ کنیم.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای غیبعلی عاصم آبادی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
سند مالکیت ششدانگ ۱۰۶۱۰/۲۹۸ اصلی بخش ۱ صفحه ۱۳۳ دفتر ۱۲۴ 
ذیل ثبت ۱۵۶۰۱ بنام غیبعلی عاصم آبادی ثبت و صادره و تسلیم شده که 
نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب کشی مفقود گردیده . لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد 
خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی 
ظرف مدت ۱۰ روز کتبا" به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد . بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

 



5 علمی و سلامت 

هفت علامت هشداردهنده تومور مغزی
نمی توان فهرست مشخصی برای علائم تومور تهیه کرد، زیرا این لیست شامل هر چیز 

قابل  تصوری می شود. با این  حال برخی علائم و نشانه ها شایع تر هستند.
 فرادید نوشت: تومورهای مغزی اشکال، اندازه و همچنین نشانه های مختلفی دارند.

تئودور شوارتز، جراح مغز و اعصاب می گوید، علائم تومور به محل آن در مغز بستگی 
دارد. مثلًا اگر تومور در نزدیکی بخشی از مغز قرار داشته باشد که حرکات بازو یا بینایی 
شما را کنترل می کند، احتمالاً علائمی چون اختلال در حرکت بازو و تاری دید خواهید 
داشت. با در نظر گرفتن این نکته که هر سلول در مغز می تواند به تومور تبدیل شود، پس 
نمی توان فهرست مشخصی برای علائم تومور تهیه کرد، زیرا این لیست شامل هر چیز قابل  
تصوری می شود. با این  حال برخی علائم و نشانه ها شایع تر هستند. بهتر است حواستان 

به تغییرات زیر باشد:
۱. تشنج: صرف نظر از نوع تومور، تشنج اغلب یکی از اولین نشانه های بروز مشکل است. 
التهاب ایجاد شده توسط تومور سبب می شود نورون های مغز از کنترل خارج  شده و فرد 
حرکات غیر طبیعی نشان دهد. تشنج نیز همانند تومور انواع متفاوتی دارد. ممکن است در 

کل بدنتان تشنج را حس کنید یا تنها بخشی از بدنتان خم یا دچار حرکات سریع شود.
۲. ناشی گری: اگر اشیا از دستتان می افتد، روی پله ها زمین می خورید یا تعادل ندارید، 
ممکن است مبتلا به تومور مغزی باشید. مشکل در صحبت کردن، قورت دادن غذا یا 

کنترل حالات صورت نیز برخی دیگر از نشانه ها هستند.
۳. بی حسی: اگر احساس در قسمتی از بدن یا صورت خود را از دست دادید، بهتر 
است آن را جدی بگیرد. اگر تومور در ساقه مغز شما رشد کرده باشد )محلی که مغز به 

ستون فقرات متصل می شود(، در برخی اندام های بدنتان احساس کرختی خواهید کرد.
۴. تغییرات در حافظه: با این که تومور می تواند تغییرات بزرگی در رفتار یا شخصیت 
افراد ایجاد کند اما تغییرات شدید و عمده ای که گاهی اوقات در فیلم ها می بینیم چندان 
رایج و معمول نیستند. معمولاً افراد مبتلا به تومور در به یاد آوردن مسائل مشکل  دارند و 

احساس گیجی می کنند.
۵. حالت تهوع: احساس تهوع و ناراحتی در معده می تواند نشانه تومور باشد؛ به  

خصوص اگر علائم مداوم و بی دلیل هستند.
۶. اختلالات بینایی: تاری دید، دوبینی و از دست دادن بینایی همگی از نشانه های 

تومور هستند. همچنین ممکن است در هوا لکه یا اشکال معلق ببینید.
۷. سردردهای گاه و بی گاه: نگران نشوید. بر خلاف آن چه اکثریت تصور می کنند، 
سردرد معمولاً جزو نشانه های اولیه تومور مغزی نیست. دکتر شوارتز می گوید: »ممکن 
است یک تومور بسیار بزرگ سبب ایجاد سردرد شود اما معمولا یکی از اولین علائم 

ظهورش نیست.«

گیاه خواری طولانی مدت چه عوارضی دارد؟
عضو انجمن علمی طب سنتی ایران گفت: افرادی که پرخونی یا سنگینی خون دارند با 
گیاه خواری می توانند غلظت خون خود را کم کنند اما اگر به صورت دائم آن را ادامه دهند 

به سردی مزاج،  کم خونی، ضعف، لرز، خستگی و کسالت دچار می شوند.
نعمت الله مسعودی عضو انجمن علمی طب سنتی ایران در خصوص گیاه خواری گفت: 
این نوعی رژیم  درمانی است و با توجه به مزاج افراد مختلف به آنها توصیه می شود. 

گیاه خواری تولید خون غلیظ را کم کرده و به بازسازی بدن کمک می کند.
وی افزود: باید توجه داشت که هیچ گاه گیاه خواری به صورت دائم به کسی توصیه 
نمی شود زیرا گیاه یک غذای کامل نیست و بدنمان به گوشت احتیاج دارد. انرژی بدن و 

عضله سازی آن از طریق مصرف گوشت دریافت می شود.
عضو انجمن علمی طب سنتی ایران افزود: افرادی که پرخونی یا سنگینی خون دارند با 
گیاه خواری می توانند غلظت خون خود را کم کنند اما اگر به صورت دائم آن را ادامه دهند 

به سردی مزاج،  کم خونی، ضعف، لرز، خستگی و کسالت دچار می شوند.
این متخصص طب سنتی نشانه های افرادی که سنگینی خون دارند را این گونه بیان 
کرد صورت گلگون، احساس کسالت، خمیازه، سنگینی و یا سابقه پرخوری، مصرف زیاد 
گوشت و خوراک های غلیظ. این افراد بهتر است با مشورت پزشک طب سنتی گیاه خواری 
را آغاز کنند و متخصص با توجه به مزاج هر فرد مدت زمان مشخصی را به وی تجویز 

می کند. ممکن است این رژیم برای کسی دو هفته و برای دیگری چندین ماه نیاز باشد.
مسعودی افزود: علاوه بر کسانی که سنگینی خون دارند افرادی که به مشکلات معده و 
کبد دچار هستند نیز به گیاه خواری توصیه می شود اما نیاز است این افراد حتماً تحت نظر 

متخصص این رژیم را آغاز کنند.

 

دانشمندان ژلی متشکل از خون بیمار و ویتامین سی ساخته اند که زخم های مزمن 
را درمان می کند.

 این ترکیب مکانیسم های درمان در بدن خود بیمار را به کار می اندازد و زخم هایی 
را درمان می کند که ماه ها یا سالهاست درمان نمی شوند.  

 آزمایشات اولیه  که در مرکز  بارتز NHS در لندن انجام شده ، نشان داد، ۹ نفر از ۱۰ 
بیمار که زخمی یک ساله داشتند، با استفاده از این ژل جدید درمان شدند.

تکنیک درمانی این ژل پی آر پی است. در این روش پزشکان نمونه ای از خون بیمار 
را می گیرند و آن را در سانتریفیوژ قرار می دهند تا پلاسما از آن جدا شود. در نهایت 
سرم شفافی به دست می آید که مملو از پلاکت و پروتئین هایی است که عامل رشد 
نامیده می شوند و به درمان زخم کمک می کنند. این ژل با استفاده از شیوه نوینی 

ساخت می شود که پروتئین را از ترومبین نیز جدا می کند.
این امر علاوه بر فعال کردن پلاکت های قدرت تولید دوباره بافت را نیز افزایش می 
دهد. سپس به این ماده ویتامین سی افزوده می شود تا ژل ساخته شود. تمام این 
مراحل کنار تخت بیمار به راحتی اجرا می شود. این ژل به طور مستقیم روی جراحت 
قرار می گیرد و سپس پانسمان می شود. مطالعه اولیه در مرکز بهداشت بارتز سازمان 

NHS در لندن انجام شده است. 
قرار است ۶۶ بیمار که جراحت پا داشتند، اکنون به طور آزمایشی تحت درمان قرار 
گیرند تا تاثیرگذاری این درمان آزموده شود. درصد زیادی از جراحت های مزمنی که 
در NHS درمان می شود، مربوط به جراحت پا در بیماران دیابتی است. این درحالی 
است که تحقیقات پیشین نشان داده ۴۰ درصد جراحت های دیابتی حداقل سه ماه 
طول می کشد تا درمان شود. در ۱۴ درصد موارد نیز این زخم ها پس از یک سال 

هنوز درمان نشده بودند.

درمان سریع زخم با ترکیبی از 
خون و ویتامین سی

محققان موفق به کشف یک عضو جدید در داخل 
بدن انسان شدند.

این عضو جدید در یک ناحیه در معرض دید و در 
سیستم گوارشی انسان پنهان شده است.

محققان این پژوهش اظهار کردند، اگر چه ما در 
حال حاضر در مورد ساختار این عضو جدید مطمئن 
هستیم اما هنوز درک کاملی از عملکرد آن نداریم و 
انجام مطالعات بیشتر در مورد آن می تواند کلیدی برای 

درک و درمان بیماری های شکم و گوارش باشد.
این اندام جدید که "مزانتر" نام گرفته، یک عضو 
جدید است که در سیستم گوارش ما یافت شده و 
سالیان سال تصور دانشمندان بر این بود که این اندام 

از قسمت های تکه تکه و جداگانه تشکیل شده است.
اما تحقیقات اخیر نشان داده است که این عضو در 

واقع یک عضو واحد و ادامه دار است.
دانشجویان پزشکی از سال گذشته تحقیقات خود را 
در این زمینه آغاز کرده و دریافتند که "مزانتر" یک 

عضو متمایز است.
بهترین کتاب درسی پزشکی شناخته شده در جهان 
به نام "آناتومی گری"  نیز در نسخه به روز رسانی شده 

خود دارای تعریف جدیدی از این اندام است.
"مزانتر" عبارت است از پوشش حفره شکمی که روده 
را به دیوار شکم متصل کرده و همه چیز را به صورت 

محفوظ در محل نگه می دارد.
این کشف جدید به دانشمندان نشان می دهد که 
مهم نیست که در زمینه علم تا چه حد پیشرفت 
داشته اند، بلکه مسئله این است که همیشه چیزهای 
بیشتری برای کشف و یادگیری حتی در بدن انسان 

وجود دارد.

محققان و دانشجویان دانشگاه کمبریج توانستند یک سال پس از آغاز طرح 
تحقیقاتی درمان سرطان پانکراس، روش درمانی موثرتری نسبت به روش های 

قدیمی تر ارائه کنند.
 سال گذشته یک کمک ۱۱۹ هزار پوندی از طرف موسسه "رهبران آینده" به 
دانشگاه کمبریج شد تا از آن برای تحقیقات روش های درمان سرطان پانکراس 

استفاده شود.
تحقیقات این تیم سبب شده تا چشم انداز بسیار خوبی برای درمان موثر و قطعی 

سرطان پانکراس ایجاد شود.
در این یک سال محققان روش های درمانی موجود را با هم ترکیب کردند تا 

بتوانند مقاومت سلول های سرطانی پانکراس را در برابر شیمی درمانی بشکنند.
در حال حاضر این روش پاسخ های مناسبی از بیماران دریافت کرده است و مدت 

زمان مقاومت بیماران و زنده بودن آنها افزایش یافته است.
دانشجویان پزشکی در این پروژه فعالیت چشمگیری داشته اند و مسئول پروژه 

دانشجویان سال آخری هستند.
پروژه، یک  فارغ التحصیلی مسئول  از  و پس  دارد  ادامه  پروژه همچنان  این 

دانشجوی سال آخر به جای وی مسئولیت پروژه را بر عهده خواهد گرفت.
پروفسور دونکان جادرل ناظر این پروژه گفت: کمک مالی موسسه "رهبران 

آینده" باعث شد که ما بتوانیم از دانشجویان در این تحقیق استفاده کنیم و تیم 
تحقیقاتی را گسترش دهیم.در حال حاضر فقط پنج درصد افرادی که به سرطان 
پانکراس مبتلا هستند می توانند بیشتر از چهار سال زنده بمانند و درمان موثر این 

بیماری به یک معضل تبدیل شده است.

دانشمندان روسی موفق به ابداع روشی برای تولید انبوه 
بلورهای ریز الماس به شکل سوزن و نخ شده اند که ممکن 
است نیروی نسل آینده محاسبات کوانتومی را تامین کند.

فیزیکدانان دانشگاه ایالتی لومونوسف مسکو به توضیح 
ویژگی های ساختاری بلورهای میکرومتری الماس در 

اشکال نخ و سوزن و ارتباط متقابل آن ها با ویژگی های 
تابناکی و بهره وری گسیل میدانی الکترون پرداخته اند.

از  چشمگیری  بطور  الماس ها  فناورانه  کاربردهای 
بطور  و  رفته  فراتر  جواهر  عنوان  به  آن ها  محبوبیت 

فزآینده ای در صنایع مورد استفاده هستند.
این انگیزه ای برای محققانی است که مشغول شرح و 

بسط روش های جدید ساخت الماس هستند.
یکی از مشکلاتی که محققان به آن پرداخته اند، تولید 
بلورهای الماس به شکل سوزن و نخ است. شکل دهی این 
چنینی به الماس های طبیعی و مصنوعی به دلیل شیوه 

صیقل دادن مشابه کار جواهرسازی امکان پذیر است.
تکنیک های دیگر مانند لیتوگرافی و فناوری های پرتوی 
یون نیز به جداسازی قطعات دارای اشکال مطلوب از 

بلورهای بزرگ کمک می کنند.
این در حالیست که شیوه های برش مذکور بسیار گران 

بوده و همیشه عملی نیستند.
دانشمندان روسی یک فناوری جدید را  ابداع کرده اند 
که تولید انبوه بلورهای ریز الماس به شکل سوزن و نخ را 
ممکن می سازد. نتایج اولیه آنها هفت سال پیش منتشر 

شده بود.
تکنیک مذکور شامل تعیین شکل گیری فیلم های 
چندبلوری از بلورهای به شکل ستون است. برای مثال، یخ 
روی سطح دریاچه اغلب از چنین بلورهایی ساخته شده 

که در زمان ذوب شدن قابل مقایسه هستند.
محققان نشان داده اند که پوشش الماس دارای کیفیت 
پایین که از بلورهای جداگانه و غیرمتصل تشکیل شده اند، 
می توانند برای تولید الماس در شکل سوزن و نخ به کار 
گرفته شوند. به این منظور باید این پوششها را در محیط 
محتوی اکسیژن حرارت داد. ماده این پوشش ها پس از 

گرم شدن، اکسیده و به گاز تبدیل می شود.

کشف یک اندام جدید در بدن!

یافته های جدید برای درمان موثر سرطان پانکراس

ارتقای محاسبات کوانتومی با نخ و سوزن الماس

فناوری جدید یادگیری هوشمندانه با هدف پیشرفته تر کردن قابلیت های لوازم 
خانگی امروزی، روی یخچال به کار گرفته شد.

 فناوری جدید یادگیری هوشمندانه با هدف پیشرفته تر کردن قابلیت های لوازم 
خانگی امروزی، به عنوان راهکاری برای هوشمندسازی سبک زندگی، در نمایشگاه 

CES۲۰۱۷ به نمایش گذاشته می شود.
 ) CES۲۰۱۷( نمایشگاه تجهیزات و محصولات الکترونیکی لاس وگاس آمریکا
پنجم تا هشتم ژانویه )۱۶ الی ۱۹ دی ماه ۱۳۹۵( برگزار می شود و در این نمایشگاه 
کمپانی های مطرح فناوری اطلاعات و ارتباطات دنیا، آخرین دستاوردهای خود را در 

حوزه فناوریهای نوین اطلاعات در معرض دید عموم می گذارند.
کمپانی کره ای ال جی الکترونیکس با هدف پیشرفته تر کردن سبک زندگی، 
قابلیت های جدیدی را در یخچال هوشمند عرضه خواهد کرد و از فناوری جدید 
یادگیری هوشمندانه در این کالا پرده برداری می کند. این قابلیت به این یخچال 
امکان می دهد تا با گردآوری و بررسی الگوهای سبک زندگی مشتری به مرور زمان 
کاربران را بهتر درک کنند. این فرایند پایان ناپذیر است و با گذشت زمان بهتر می شود 

تا راهکارهای جدیدی برای رسیدن به فناوری اینترنت اشیاء به دست آید.
برای  بیشتری  آسایش  هوشمندانه،  یادگیری  فناوری  با  هوشمند  یخچال 

یادگیری  می کند.  فراهم  مشتریان 
تحلیل  با  یخچال  این  هوشمندانه 
الگوهای استفاده و مصرف مواد غذایی 
پیش بینی  با  را  متفاوتی  کاربردهای 
فعالیت های خانواده بر اساس رفتارهای 

گذشته انجام می دهد.
مانند پر کردن خودکار جایخی در 
زمان خاصی از روز که آب سرد بیشتر 

مورد نیاز است. 
یخچال  وقتی  تابستان،  فصل  در 
هوشمند حس کند دما و رطوبت به 
گونه ای است که ممکن است منجر به 
فاسد شدن مواد غذایی شود، می تواند 
سیستم استریلیزاسیون چهارمرحله ای را 
خودبه خود فعال کند تا عمر مواد غذایی 

بیشتر شود.

یخچال هوشمندی که صاحبش را درک می کند

 گوشت را چگونه کباب کنیم تا سرطان زا نشود؟

گوشت کباب شده روی آتش بسیار زیان آور است. مواد 
گوشتی که به علت کباب کردن می سوزد، بنزپیرین 
ایجاد می کند و به همین علت است که برای کباب کردن 
گوشت از دستگاه الکتریکی )مولد( گاز استفاده می کنیم 
شود.  کمتر  آتش  شعله  با  گوشت  تماس  احتمال  تا 
به خصوص توصیه می شود که از ریخته شدن )ریزش( 
روغن روی شعله آتش جلوگیری شود تا بنزپیرین تولید 

نشود.
 اگر روغن روی آتش بریزد باعث ایجاد هیدروکربن های 
آروماتیک )معطر( چندحلقه ای شبیه بنزپیرین می شود 
که این گونه مواد سرطان زا هستند. این مواد از طریق دود 

)آتش( روی گوشت قرار گرفته و زیان آور هستند.
توصیه های کاربردی

وقتی شما در محیط باز روی حرارت )آتش افروخته( 
چیزی را کباب می کنید فقط از زغال فشرده) بریکت( 

استفاده کنید.
هیچ گاه گوشت را روی شعله آتش یا دود آتش کباب 
نکنید بلکه آن را روی آتش که چوب روشن و سوخته 
شده باشد، کباب کنید. یعنی این آتش باید حدود ۳۰ 
تا ۶۰ دقیقه خوب روشن و سوخته شود تا آماده برای 

کباب کردن گوشت شود.
بهتر است که گوشت کبابی را روی تورهای مخصوص 
آلومینیومی یا فویل های آلومینیومی قرار دهید تا مانع از 

ریزش روغن روی آتش شود.
مواد سوخته شده روی سطح گوشت که  از خوردن 
ممکن است گهگاه هم خوشمزه باشد، جدا پرهیز کنید.

کنسروشده،  گوشت های  سوسیس،  کردن  کباب  از 
همبرگر و ژامبون )گوشت دودی( خودداری کنید زیرا 
نیتروزامین از طریق گرمای زیاد درست شده و این ماده 

سرطان زا است.
مثل  کم چربی دارتر  گوشت های  از  که  است  بهتر 
استیک، گوشت گردن قطعه قطعه شده استیک یا کتلت 
مواد  همچنین  شود.  استفاده  گوساله  گوشت  و  مرغ 
گیاهی به عنوان مثال پاپریکا )Paprika(، سیب زمینی و 
ذرت یا گوشت های مثل تون ماهی،  ماهی قزل آلا و ماهی 

آزاد مصرف شود.
اگر به دنبال مواد خوشمزه تر هستید و خود نیز شخصی 
خوش ذائقه اید، می توانید از سس معمولی یا سس های 
دیگر استفاده کرده و همراه کباب، سالاد تازه، سبزیجات 
و میوه تازه مصرف کنید یا حتی می توانید به عنوان دسر 

همراه غذا یک بشقاب موز کباب شده بخورید.
باید از داغ کردن بسیار زیاد چربی اجتناب کرد زیرا 
)مفید( و همچنین  زیاد چربی های غیراشباع  گرمای 
ویتامین های C ،A و E را از بین می برد. در این صورت 
است که احتمال بروز سرطان در روده بزرگ افزایش پیدا 
می کند. سرخ کردن زیاد غذا می تواند مواد مضر زیادی 
ایجاد کند که ضرر آنها برای بدن انسان همانند مواد 
سمی موجود در زرده تخم مرغ فاسدشده و گندیده است.

سرطان و آلودگی هوا
افزایش فلزات سنگین )سمی( در سرتاسر جهان باعث 
کادمیوم  و  سرب  افزایش  مثلا  می شود.  هوا  آلودگی 
می تواند میزان ابتلا را به سرطان در انسان افزایش دهد.

فلزات  پاکسازی  در  عمده ای  بسیار  نقش  گیاهان 
سنگین از محیط زیست و هوا دارند و آلودگی هوا را تا 
حدودی کاهش می دهند، اما باید به یاد داشت با اینکه 
گیاهان می توانند فلزات سنگین را اصطلاحا بشورانند و 
برطرف کنند، عمدتا این مسئله در مورد کادمیوم عملا 
امکان پذیر نیست. همچنین باید بدانیم که بعضی سموم 
آنها دست   در گیاهان و حیوانات هستند که سمیت 
کمی از مسمومیت با فلزات سنگین ندارد، از این جمله 
اندام های  در  موجود  سم های  به  می توان  به خصوص 
)هشت پا(  اختاپوس  و  )جنگلی(  وحشی  قارچ  داخلی 

اشاره کرد.
در کبد گاوها، به خصوص آنها که پیرتر هستند و از 
علوفه حاوی سرب و کادمیوم تغذیه می کنند، می توان 
سرب و کادمیوم را مشاهده کرد، بنابراین باید توجه کرد 
که از خوردن این گونه علوفه )حاوی فلزات سنگین( 

اجتناب شود.
توصیه های زیر برای جلوگیری یا ایجاد سرطان )در امر 

تغذیه( توصیه می شود:

از چاقی و پرخوری پرهیز و از مواد غذایی کم چربی تر 
استفاده کنید، خوردن زیاد گوشت نیز سفارش نمی شود.

غلات  و  میوه  تازه،  سبزی  روز  هر  کنید  سعی 
پوست کنده نشده و نیم خام استفاده کنید.

سبزیجات و میوه ها را حتما با آب بشویید و برگ های 
خارجی سالاد را که ممکن است حاوی جذب فلزات 
سنگین از هوا باشد، دور بریزید و از خوردن بیش از حد 

قارچ صحرایی خودداری کنید.
سبزیجات پر از نیترات را گرم نکنید.

سعی کنید بیشتر سبزیجاتی را مصرف کنید که به 
صورت طبیعی به عمل آمده اند اما مصرف سبزیجاتی 
که به شکل مصنوعی )گلخانه ای( به دست آمده نیز 
ایرادی ندارد اما باید توجه کنید که این گونه سبزیجات 
را باید قبل از مصرف با آب به خوبی شست. سعی کنید 
میوه جات را با پوست آنها بخورید زیرا پوست آنها حاوی 

مواد مفید است.
حتی الامکان از خوردن مواد کنسرو شده )با نمک یا 
ماهی دودی( پرهیز کنید به خصوص از خوردن لایه های 

چربی ژامبون و سوسیس و ماهی دودی بپرهیزید.
قبل از کباب کردن گوشت، ملاحظات و سفارشات 
تهیه آن را رعایت کنید، همانند اینکه گوشت دور از 
شعله مستقیم آتش یا اینکه با زغال )خاکستری رنگ( 

کباب شود.
از خوردن غذای کپک زده اجتناب کنید. پوست نازک و 

قهوه ای رنگ بادام های مختلف را نخورید.
از خوردن قهوه زیاد و مواد الکلی اجتناب کنید.

سیگار نکشید که هم انواع سرطان ها را در بدن ایجاد 
می شود.  قلبی  بیماری های  بروز  باعث  هم  و  می کند 
به طور کلی در صورتی که سیگار تا آخر عمر مصرف 
شود، به طور متوسط ۱۰ سال عمر انسان را کم می کند. با 
پرهیز از مصرف مواد دخانی به تنهایی می توان در جامعه 

از بروز ۳۰ درصد سرطان ها جلوگیری کرد.
مصرف غذای سالم، همراه باداشتن تحرک روزانه برای 
جلوگیری از ازدیاد وزن سبب کاهش سرطان ها در یک  

سوم از افراد جامعه می شود.

6فایده شگفت انگیز خوردن موز در روز
موزها، یک منبع عالی از فیبر هستند. یک موز با اندازه متوسط، ۱۲ درصد از فیبر روزانه 

شما را تامین می کند.
ممکن است موز، یک میوه کامل باشد. موزها یک پوشش داخلی دارند که کندن 
پوستشان را آسان می کند. رنگ آنها فورا به شما می گوید که چه زمانی قابل خوردن 
است. آنها طعم لذیذی دارند که تقریبا همه آن را دوست دارند و شاید از همه مهم تر آنها 

حاوی مواد مغذی مفید هستند.
جای تعجب نیست که موز، میوه مورد علاقه آمریکایی ها باشد. یک فرد آمریکایی 
متوسط، بیش از ۴.۵ کیلو گرم موز در سال مصرف می کند. شما خواه یک عاشق موز 
باشید یا کسی که به دلایل بیشتری نیاز دارد تا مصرف میوه خود را افزایش دهد، در اینجا 

۶ مزیت مهم خوردن منظم موز را بیان می کنیم:
۱- موزها به شما کمک می کنند که راحت تر نفس بکشید

نزدیک به ۲۶ میلیون آمریکایی از آسم رنج می برند و یک بیماری مزمن برجسته در 
میان کودکان است. اما جلوگیری از آسم می تواند به سادگی خوردن یک موز در روز باشد. 
یک مطالعه در کالج امپریال لندن دریافت کودکانی که حداقل یک موز در روز خورده 
بودند، نسبت به آنهایی که کمتر از یک موز در ماه خورده بودند، ۳۴ درصد کمتر خس 
خس سینه را تجربه کردند. اگر می خواهید از علائم مربوط به آسم جلوگیری کرده و بهتر 

نفس بکشید، موز بخورید.
۲- موزها به کنترل فشار خون کمک می کنند

فشار خون بالا، یک قاتل خاموش است. اثرات آن عبارتند از: آنورسیم، تنگی عروق، 
بیماری قلبی، بیماری مغزی، سکته مغزی و نارسایی کلیه. یک راه برای کاهش فشار خون 
شما مصرف پتاسیم بیشتر است. پتاسیم، یک ماده مغذی است که به وفور در موز یافت 
می شود. یک موز با اندازه متوسط، حاوی حدود ۱۲ درصد از مقدار پتاسیم، مورد نیاز 
روزانه شما می باشد. مطالعه سال ۲۰۰۵ که در دانشکده پزشکی سنت جورج انجام شد، 
دریافت که پتاسیم سیترات )آن نوع پتاسیم که در موز وجود دارد( در کاهش فشار خون 
موثر است. در طی مدت تنها چند هفته، شرکت کنندگان با فشارخون بالا که به طور روزانه 

سیترات پتاسیم مصرف کرده بودند، فشار خونشان را به طور قابل توجهی پایین آوردند.
دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه هاروارد برای کمک به کنترل فشار خون شما، خوردن 

مواد غذایی سرشار از پتاسیم سیترات را توصیه می کند.
۳- موزها به کنترل اشتها کمک می کنند

موزها، یک منبع عالی از فیبر هستند. یک موز با اندازه متوسط، ۱۲ درصد از فیبر روزانه 
شما را تامین می کند. یک رژیم غذایی سرشار از فیبر، مزایای متعددی دارد و به گفته 
مایوکلینیک، به طبیعی کردن دفع مدفوع، کاهش سطوح کلسترول، کنترل قند خون، 
حفظ سلامت روده و رسیدن به یک وزن سالم کمک می کند. دانشکده بهداشت عمومی 
دانشگاه هاروارد می گوید که به نظر می رسد فیبر، خطر ابتلا به بیماری های قلبی، دیابت 

و بیماری قلبی عروقی را کاهش می دهد.
یکی از جالب ترین اثرات فیبر آن است که هضم را کند می سازد که به شما کمک می 
کند بعد ازغذا خوردن، به مدت طولانی تری احساس سیری کنید. این می تواند یک مزیت 
بزرگ برای افرادی باشد که می خواهند کالری هایشان را کاهش دهند و وزن کم کنند . یا 
بر هر کسی که به دنبال یک میان وعده برای عصر است تا او را تا موقع شام، سیر نگه دارد.

۴- موزها می توانند به جلوگیری از سرطان کمک کنند
به گفته موسسه تحقیقات سرطان آمریکا، فیبر غذایی خطر سرطان روده بزرگ و 
ویتامین C که موز، حدود ۱۷ درصد از مقدار مورد نیاز روزانه شما را تامین می کند. احتمالا 
خطر سرطان مری را کاهش می دهد. به گفته این موسسه، میوه ها به طور کلی احتمالا 
خطر ابتلا به سرطان ریه، معده، دهان، حلق، حنجره و سرطان مری را کاهش می دهند.

۵- یک موز در اصل، یک نوشیدنی ورزشی به شکل میوه است
اگر به دنبال یک میان وعده کامل برای قبل تمرین یا درحین تمرین هستید، موزها دقیقا 
همان چیزی هستند که به آن نیاز دارید. یک مطالعه که در دانشگاه ایالتی آپالاچی انجام 
شد، دریافت که خوردن موز در طول یک تمرین طولانی، به خوبی نوشیدنی های ورزشی 

به کارآیی سوخت کمک می کند.
دکتر دیوید نیمن، یکی از نویسندگان ارشد این مطالعه گفت: این نوع از تحقیقات نشان 
می دهد که شما می توانید منابع کربوهیدرات سالم تری، قبل و بعد از ورزش بخورید که 
درست به خوبی یک نوشیدنی ورزشی به عملکرد ورزشی کمک خواهند کرد. کربوهیدرات 
های ساده ای که در موز وجود دارند، می توانند به سرعت به انرژی تبدیل شوند و این 
حقیقت که موزها سرشار از پتاسیم هستند، می تواند به جلوگیری از کم آبی بدن کمک 
کند. موزها همچنین دارای چندین ماده مغذی مانند: آنتی اکسیدان ها، فیبر و ویتامین 

B۶ ( هستند که معمولا در نوشیدنی های ورزشی وجود ندارد.
۶- موزها، استخوان های قوی تر می سازند

محتوای بالای پتاسیم آنها، موزها را به یک ماده غذایی عالی برای هر کسی که به دنبال 
ساخت استخوان های قوی تر و سالم تر است، تبدیل می کند. به گفته مرکز پزشکی 
دانشگاه مریلند، افزایش مصرف مواد غذایی غنی از پتاسیم می تواند به جلوگیری از پوکی 
استخوان کمک کند. یک مطالعه در سال ۲۰۰۸ دریافت که یک رژیم غذایی سرشار از 
مواد غذایی غنی از پتاسیم، غنی از بی کربنات، پوکی استخوان را به طور قابل توجهی 
کاهش می دهد. موزها همچنین حاوی ۱۶ درصد از منگنز مورد نیاز روزانه شما هستند. 
منگنز، یک ماده مغذی است که ممکن است به جلویگری از آرتروز و پوکی استخوان 

کمک کند.

چطور با سوپ خوردن لاغر کنیم؟!
همه ما دوست داریم بدون احساس گرسنگی و در کنار خوردن غذاهای خوشمزه، لاغر 

شویم! با خوردن سوپ این امر برایتان میسر خواهد بود.
رژیم های زیادی بر پایه سوپ کلم وجود دارند. اما سوپ به قدری غذای سالمی است که 
پیش خودمان گفتیم، چرا فقط سوپ کلم؟ سوپ مرغ، سوپ قارچ و سوپ دیگر سبزیجات 

هرکدام به نوبه خود سهم زیادی در کاهش وزن شما خواهند داشت.
به خصوص در فصل زمستان، به جای خوردن سالادهای همیشگی و یا ساندویچ های 
خانگی کم کالری، شب ها برای خودتان سوپ درست کنید و مطمئن باشید از خوردن آن 

لذت زیادی خواهید برد!
حجم سوپ به نسبت کالری آن خیلی بیشتر است. چرا که از مقدار زیادی آب تشکیل 
شده است. اگر قرار بود به همان اندازه یک کاسه سوپ، غذای خشک می خوردیم، مطمئنا 

چندین برابر کالری بیشتری به بدنمان می رسید.
سوپ به راحتی حجم معده را پر کرده و در نتیجه تا مدت بیشتری احساس سیری 
خواهید کرد. یک کاسه سوپ حداکثر ۳۰۰ کالری دارد که البته شما به میزان اشتهای 

خود آن را میل می کنید.
در این میان سعی کنید از خوردن کربوهیدرات های مضر در کنار سوپ، مانند پاستا و 

نان خودداری کنید.
خوردن سوپ هم بدن شما را سالم و مقاوم می کند و هم به علت گرما بخشیدن، 

متابولیسم بدنتان را بالا می برد. سوپ می تواند سرشار از مواد مغذی باشد.
شما در سوپتان، بسته به نوع آن، می توانید از انواع سبزیجات و پروتیین ها استفاده کنید.

سبزیجات به عنوان فیبرهای محلول و غلات مانند جو و برنج قهوه ای به عنوان فیبرهای 
غیرقابل حل، کاملا نیاز بدن شما به فیبر را تامین کرده و هضم غذا را برایتان راحت تر 

می کنند.
 سوپ ها طبیعتا چربی کمی دارند. پس اضافه شدن انواع پروتیین مانند گوشت و مرغ به 

سوپ، نه تنها باعث چاقی شما می شود، بلکه شما را سالم و متناسب نگه می دارد.

همراه غذا دوغ و ماست نخورید

یک کارشناس طب سنتی گفت: خوردن دوغ و ماست همراه با غذا به ویژه غذاهای 
گوشتی مانند کباب موجب تولید مواد بیماری زا و بیماری هایی مانند دردهای مفصلی و 

سوء هاضمه می شود.
سید جواد علوی درباره غذای مناسب و سالم اظهار داشت: غذای مناسب، غذایی است 
که بعد از خوردن آن فرد به حالاتی مانند خمودگی، بی حالی، نفخ و قراقر)صدای شکم(، 

یبوست، اسهال و نظایر آن مبتلا نشود.
 وی افزود: انسان از خوردن غذا لذت می برد  و به این لحاظ اگر در انتخاب یا نحوه 
استفاده غذاها دچار خطا شود, تاوان آن را نخستین مرحله معده و بعد تمام دستگاه 

گوارش می پردازد.
 این کارشناس طب سنتی خاطرنشان کرد: خوردن دوغ و ماست همراه با غذا به ویژه 

غذاهای گوشتی مانند کباب، موجب بروز دردهای مفصلی و سوء هاضمه می شود.
 علوی اضافه کرد: بیدار ماندن زیاد باعث از بین رفتن رطوبات اصلی بدن ، اختلال در 

هضم غذا ، خشکی مغز و در نهایت سبب جنون می  شود.
 وی متذکر شد: خوردن باید در هنگام اشتهای راستین باشد چرا که در هنگام سیری 
و پر بودن معده و بدن، خوردن بیشتر باعث تداخل و فساد غذا، اسهال و بیماری می شود. 

علائم اشتهای واقعی 
این کارشناس طب سنتی یادآور شد: علائم اشتهای واقعی عبارتند از: ایجاد سبکی در 
معده و زیر آن، عدم آروغ با بوی غذای قبلی و بدبو، احساس سبکی در حرکات و افزایش 

حواس پنج گانه چون بویایی و شنوایی است.
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اجتماعی 6

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم  خبرداد:

ایجاد 5 مرکز فروش بلیط اتوبوس پایانه ها 
در سطح شهر قم

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از ایجاد ۵ مرکز فروش بلیط 
اتوبوس پایانه های شهرداری در سطح شهر خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به برگزاری جلسه شورای سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم، اظهار کرد: یکی از مصوبات شورا این بود که اصلاح هندسی میدان ۷۲ 

تن برای رفاه مسافرین انجام شود.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: برای اینکه بتوانیم در 
نقاط مختلف شهر بلیط بفروشیم قرار شد پنج محل انتخاب شود و به صورت نمادین 

این کار انجام شود تا مسافرین بتوانند با مشکل کمتری از خدمات برخوردار شوند.
مستقیمی با اشاره به وضعیت پایانه فدك، تصریح کرد: ما تاکید داریم که این مرکز 
پایانه نیست و در این بخش تنها ورود و خروج سواری انجام می شود و با توجه به 

وضعیت درآمدی تنها دو ایستگاه برای خدمات به شهروندان فعال است.
وی با بیان اینکه طرح جدید اداره طراحی برای بهسازی ابنیه پایانه ها به سازمان 
ابلاغ شده است، افزود: با این کار سعی داریم تا بتوانیم وضعیت خوبی در پایانه ها ایجاد 

کرده و بهسازی داشته باشیم.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ادامه داد: همچنین پیگیری 
کردیم که پایانه جنوبی به مجموعه طرح های شهرداری اضافه شود، اداره کل منابع 
طبیعی اعلام کرده بود که ساخت پایانه جنوبی در اراضی بوستان معصومیه ضرورت 
ندارد که در جلسه ای که داشتیم قرار شد طرح اصلاح شده و پایانه جنوبی در جاده 

اراك داشته باشیم.
مستقیمی خاطرنشان کرد: مکاتباتی در مورد پایانه ولیعصر انجام دادیم و برای تملك 
حدود ۱۸ میلیارد تومان نیاز بود که برنامه ریزی برای کاهش داشتیم تا بتوانیم با منابع 

شهرداری و استان بتوانیم تملکات را انجام داده و بستری را برای اجرا آماده کنیم.

مدیر عامل سازمان بهشت معصومه شهرداری قم  خبرداد

پیشرفت9۰ درصدی احداث قبور 
خانوادگی و عمومی در بهشت معصومه 

مدیر عامل سازمان بهشت معصومه شهرداری قم گفت:  احداث قبور عمومی و 
خانوادگی ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته که ۱۲ میلیارد ریال اعتبار اختصاصی 

آن است .
عبدالحمید وکیلی با اشاره به عملکرد معاونت فنی و اجرایی سازمان بهشت 
معصومه، اظهار کرد: جدول گذاری در محوطه سازمان ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته که اعتبارات ۵ میلیارد و ۵۶۰ میلیون ریالی برای آن اختصاص پیدا کرده 

است.
وی خاطرنشان کرد:  احداث پنج باب غرفه تجاری در محوطه سازمان ۸۰ درصد 
پیشرفت داشته که ۳ میلیارد ریال اعتبار برای آن در نظر گرفته شده است.وکیلی با 
اشاره به اجرای تعمیرات سالن ها در سازمان بهشت معصومه گفت:  تعمیرات سالن ها 

با اعتبار ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال به طور کامل انجام شده است.
وی خاطرنشان کرد: اجرای عملیات خاکبرداری ۴۵ درصد پیشرفت داشته که ۵ 
میلیارد و ۹۰۹ میلیون ریال برای این منظور در نظر گرفته شده است.مدیر عامل 
سازمان بهشت معصومه شهرداری قم عنوان کرد: ۴ هزار و ۴۰۰ کامیون برداری 
به مبلغ یك میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال برای  توسعه فضای سبز محوطه تهیه شده 

است.
وکیلی دیگر اقدامات انجام شده در سازمان آرامستان ها را مورد توجه قرار داد و افزود: 
اکنون اجرای شبکه آب و فاضلاب در محوطه سازمان ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد و اعتبار اختصاصی آن ۶ میلیارد ریال است.
وی اجرای عملیات روشنایی و برق رسانی با اعتبار ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال و 
ساخت سپتیك تانك در حوزه سازمان با اعتبار ۹۵۰ میلیون ریال را از دیگر اقدامات 

انجام شده ذکر کرد.
مدیر عامل سازمان بهشت معصومه شهرداری قم خاطرنشان کرد: احداث قبور 
عمومی و خانوادگی ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته که ۱۲ میلیارد ریال اعتبار 
اختصاصی این پروژه است.وکیلی با اشاره به پروژه گسترش و توسعه فضای سبز، 
گفت: ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال برای این پروژه اختصاص پیدا کرده که تاکنون 
۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.وی عنوان کرد: اجرای عملیات موزاییك فرش با ۳ 

میلیارد ریال اعتبار، ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته است

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

لزوم تکمیل شبکه جمع آوری آب های 
سطحی شهر قم

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم بر لزوم تکمیل شبکه 
جمع آوری آب های سطحی شهر تاکید کرد.

عباس ذاکریان در جلسه هماهنگی طرح عملیات زمستانی برای پیشگیری و مقابله 
با حوادث ناشی از باران، برف و یخ زدگی سطح معابر با موضوع شهری ایمن و مطلوب 
با همکاری دستگاه های اجرایی استان و مشارکت شهروندان، ضمن تقدیر از خدمات 
شهرداری در ایام بارندگی و فصل سرد سال، اظهار کرد: اطلاع رسانی به شهروندان در 

بحث خدمات فصل سرما از اهمیت بالایی برخوردار است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اثرات نامناسب 
و غیراقتصادی پاشیدن شن و نمك در معابر، تصریح کرد: شهروندان به دلیل نا آگاهی 
انتظار دارند که بلافاصله پس از بارش برف شن و نمك در خیابان ها توزیع شود و 

شهرداری در حد امکان نسبت به جایگزینی این روش اقدام کند.
ذاکریان تصریح کرد: در سال ۸۶ به گونه ای به شهروندان القا شد که حتی برخی 
شهروندان در تماس با سامانه ۱۳۷ انتظار جمع آوری برف داخل منازل را نیز داشتند.

وی تکمیل شبکه جمع آوری آب های سطحی را ضروری عنوان کرد و افزود: 
باید زمانی مشخص شود تا مطمئن باشیم در این مدت اقدامات لازم در خصوص 

جمع آوری صورت خواهد گرفت.
رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر تمهیدات 
ترافیکی در زمان بارش برف و باران، خاطرنشان کرد: در زمان بارش برف و باران 
حجم خودروها در معابر افزایش می یابد و به همین خاطر نیازمند تدابیر ویژه  ترافیکی 

هستیم.
ذاکریان با اشاره به نقش فضای مجازی در اطلاع رسانی به شهروندان، اظهار کرد: 
نیاز است از این ظرفیت در راستای اطلاع رسانی صحیح به شهروندان صورت گیرد 

نه به اشکالی که امروز بعضا برای سیاه نمایی استفاده می شود.

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم  اعلام کرد

شناسایی 234 نقطه برای استقرار مخازن
 شن و نمک 

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم از شناسایی ۲۳۴ نقطه 
در شهر برای استقرار مخازن شن و نمك خبر داد.

سیدمحسن میرهادی در جلسه هماهنگی طرح عملیات زمستانی برای پیشگیری 
و مقابله با حوادث ناشی از باران، برف و یخ زدگی سطح معابر با موضوع شهری ایمن 
و مطلوب با همکاری دستگاه های اجرایی استان و مشارکت شهروندان، با تاکید بر 
ضرورت عملکرد هماهنگ در زمان بارندگی در شهر قم، اظهار کرد: باید دقت خوبی 

در شناسایی امکانات و بسیج آنها برای خدمت رسانی به شهروندان داشته باشیم.
وی گفت: برای اینکه در شهرداری بتوانیم فعالیت منسجم داشته باشیم هرساله 
ستاد عملیات زمستانی شکل می گیرد که مجموعه شهرداران به ریاست شهردار قم 
، برنامه ریزی برای خدمت رسانی شایسته به شهروندان در فصل زمستان فعالیت 

می کنند.
میرهادی با بیان اینکه برخی مجموعه های خارج از شهرداری از جمله پلیس راهور 
در این ستاد فعال هستند، تصریح کرد: جلساتی قبل از رسیدن فصل سرما برگزار شد 

و برنامه های ستادی و عملیاتی در دستور کار قرار گرفته است.
وی با اشاره به بارندگی حدود ۳۰ میلیمتری در شهر طی روزهای اخیر، خاطرنشان 
کرد: پیش بینی هایی از قبل شده بود و لایروبی انهار و حفر بیش از ۹۰۰ چاه جذبی 

در بافت فرسوده برای مهار آب های سطحی داشته ایم.
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم تصریح کرد: ۲۳۴ نقطه 
در شهر شناسایی شده تا بتوانیم مخازن شن و نمك را استقرار دهیم و مشکلات 
کمتری داشته باشیم،  همچنین تجهیزات و ناوگان شهرداری فعال شده و آماده باش 

است تا در مواقع نیاز خدمت رسانی شود.
میرهادی افزود: در نقاط حساس زیرگذرها تلاش کردیم تا با استقرار دو موتورپمپ 
از آبگرفتگی و ایجاد مشکل برای شهروندان جلوگیری کنیم و در این راستا در زمان 

قطع برق هم پیش بینی لازم صورت گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: براساس امکانات و وضع موجود شهرداری برنامه زمان بندی 

طراحی شده تا براساس گزارش های هواشناسی اقدامات را انجام دهیم. 

چهار شنبه -پانزدهم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4185

 رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر گفت: که بالغ بر ۴۸۲ تن و ۵۰۰ کیلو کشفیات 
داشته ایم یعنی به طور متوسط روزانه بیش از دو تن مواد مخدر در کشور کشف 

می شود. 
سردار مسعود زاهدیان در دومین نشست خبری خود با اصحاب رسانه گفت: بحث 
مواد مخدر به عنوان یکی از پنج تهدید، جامعه جهانی را در معرض خطر قرار داده 
است. همجواری بزرگترین تولیدکننده مواد مخدر در همسایگی ایران تکلیف ما را 
در راه مبارزه با جریان های قاچاق مواد مخدر بسیار سخت می کند. امروز پلیس 
ایران بزرگترین کاشف مواد مخدر در سطح دنیاست و مرجعی است برای پلیس های 
دیگر و الگوی پلیس های دیگر جهان شده و دستاوردهایش را به پلیس های دیگر 

منتقل می کند.
رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر عنوان کرد: طی سنوات گذشته تولید مواد مخدر 
در افغانستان افزایش داشته و امسال پیش بینی می شود بیش از ۷ هزار تن مواد 
در این کشور کشت و برداشت شود و این پدیده یک سونامی برای جهان است. در 
راستای این پدیده شوم در بعد مواد مخدر سنتی که ریشه گیاهی دارند و چه مواد 
صنعتی که تولیدات غرب است این رسالت را داریم که ظرفیت های اجتماعی را در 
راه مبارزه با مواد مخدر افزایش دهیم تا با این پدیده شوم برخورد منسجم و سازمان 

یافته مردمی را داشته باشیم.
بیش از ۷۵ درصد کشفیات در استانهای شرقی و مرزی است

وی افزود: از این رو بحث های مشاوره ای و آموزشی برای مردم را افزایش داده ایم 
تا پیشگیری و درمان اعتیاد به عنوان یک اصل در بحث پیشگیری مطرح باشند. با 
شناسایی نقاط آسیب زا و شیفت امکانات به مرزهای شرقی، بیشترین کشفیات را در 
استان های شرقی و مرزی داریم که بیش از ۷۵ درصد از آمار را به خود اختصاص می 
دهند که بالغ بر ۴۸۲ تن و ۵۰۰ کیلو کشفیات داشته ایم که بی نظیر است. در روز 
حدود دو تن کشف مواد در کشور داشته ایم که این ناشی از تلاش مضاعف همکارانم 
در پلیس است. البته این فقط کشفیات پلیس است، سپاه و وزارت اطلاعات و گمرک 

همکاران ما هستند که کشفیاتشان را جدا اعلام می کنند.
متلاشی شدن ۱۸۲۵ باند قاچاق مواد مخدر فعال 

زاهدیان گفت: در این راستا شبکه ها و باندهای قاچاق بیش از هرار و ۸۲۵ باند 
فعال در ۹ ماه اول امسال متلاشی شده اند. بالغ بر صد و ۸ هزار نفر معتاد را جمع 
آوری کرده ایم و به مراجع درمانی و قضایی معرفی شده اند و نسبت به سال گذشته 
۲۵ درصد افزایش معرفی داشته ایم این در حالی است که زیر ساخت های لازم 
درباره جمع آوری معتادان متجاهر هنوز کاملا تکمیل نشده و منابع باید تامین شود 

و دستگاه های مسئول با توجه به رشد اعتیاد توانمندی هایشان را به روز کنند.
وی یادآور شد: در حوزه دستگیری قاچاقچیان دو درصد افزایش دستگیری داشته 
ایم. این نشان می دهد که با تمرکز پلیس بر روی فعالیت باندها و رصدهای اطلاعاتی 

در آینده ای نه چندان دور می توانیم موفق تر عمل کنیم.
جزییات دستگیری قورباغه مکران

 سردار زاهدیان گفت: یکی از قاچاقچیان بین المللی به نام نصیر بامری)قورباغه 
مکران( در خرداد ماه امسال در سیستان و بلوچستان دستگیر شد، این فرد ۱۱ شبکه 

بین المللی را هدایت و ارتباطات سنگینی در قاچاق مواد و پولشویی داشته است.
وی ادامه داد: بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان اموال این شخص توسط مراجع قضایی 

توقیف شده و پرونده او هنوز در جریان است.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه تعداد زیادی از قاچاقچیان داخلی با 
این فرد مرتبط بوده اند، افزود: ۳۰۰ عنصر داخلی شناسایی و تحت پیگیری قضایی 

قرار گرفته اند.

وی بیان داشت: این فرد ۵۰ ساله و سابقه ۱۵ ساله در این حوزه داشته  و در ۴ 
سال گذشته فعالیتش را گسترش داده و مواد مخدر را از خارج مرزها به داخل کشور 

وارد می کرد.
سردارزاهدیان ادامه داد: این فرد در کشورهای آفریقایی و حوزه خلیج فارس فعال 

بود و به این مناطق مواد مخدر قاچاق می کرد.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر تصریح کرد: ۱۵ عضو اصلی این باند که همدست 
"نصیر" بودند، شناسایی و دستگیر شدند. همچنین باند تمساح خلیج هم یکی از افراد 

مرتبط با این شخص بوده است.
 ورود مواد مخدر در قالب جاسازی های پیشرفته

وی گفت: طی ۹ ماهه گذشته ۶۷۸ قبضه سلاح گرم شناسایی  و کشف شده 
است. مواد مخدر در قالب جاسازی های پیشرفته وارد کشور می شود. آنچه که در 
داخل شهرها کشف می شود و در عمق شهرها شناسایی می شود بسیار پیچیده 
است. هرچه از مرزها فاصله می گیریم حجم مواد کم تر می شود و در برخی از استان 
ها به سانت و گرم می رسد شناسایی و رصد این مواد در جای جای کشور بسیار 
سخت است. جا دارد از تک تک همکارانم که در شناسایی شبکه ها نقش دارند تشکر 
کنم. تاکنون بیش از ۳ هزار شهید داده ایم و ۱۲ هزار جانباز در راه مبارزه با مواد 
مخدر تقدیم شده اند. این نکته جای تامل دارد که از لحاظ تجهیزات و امکانات برای 
شناسایی جاسازی ها محدودیت هایی داشتیم و امیدواریم با عنایت مسئولین بعد از 
برداشته شدن تحریم ها و افزایش همکاری ها این تجهیزات در اختیار ما قرار بگیرد.

وی در ادامه با برشمردن جاسازی های مواد در قالب بافت فرش با تار و پود تریاک 
و مجسمه هایی با پایه مواد مخدر گفت: برای این شناسایی ها خیلی وقت و انرژی 
صرف می شود و امیدواریم که این ادامه دار باشد و درست اطلاع رسانی شود تا مردم 

شاهد تلاش های همکارانم باشند.
زاهدیان گفت: اساسا مواد سنتی رتبه اول مصرف را در کشور دارد و یک مقدار هم 
گرایش به سمت گل و ماری جوانا افزایش یافته است اما شیشه مورد اقبال جوانان 
است و باید به صورت جدی با آن برخورد شود کنترل های فردی می تواند قدرت نه 
گفتن افراد را بالا ببرد و باید ایمنی جامعه را در برابر مصرف مواد مخدر افزایش دهیم. 
پلیس کار برخوردی و سلبی اش را انجام می دهد باید بخش تقاًضا را کنترل کنیم 

تا تلاش هایمان برای مردم قابل رویت باشد.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره مزرعه های کاشت ماری جوانا گفت: اگر 
کسی به صورت گلخانه ای هم مواد بکارد دستگیر می شود و به مراجع معرفی می 

شود حتی به صورت موردی هم با این افر اد برخورد می شود.
روزانه ۲۰۰ خورده فروش موا  مخدر در تهران دستگیر می شوند

رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر درباره گورخواب ها در نصیرآباد گفت: گورخواب 
ها معتاد متجاهر نبودند فقط یک نفرشان معتاد بود که از کمپ بیرون آمده بود. ما  
هر روز دستگیری خورده فروش داریم. در تهران روزانه ۲۰۰ نفر بازداشت می شوند 
و به مراجع قضایی منتقل می شوند. در این رابطه یک خلا قانونی داریم و آن این 
است که برخی از محکومان جریمه می شوند و با پرداخت پول دوباره ازاد می شوند 
و به چرخه توزیع مواد برمی گردند. ما وظیفه مان را در این زمینه انجام می دهیم 
امسال دو درصد دستگیری ها افزایش داشته است که نشان دهنده عزم جدی برای 

مبارزه است.
زاهدیان گفت: هزار و ۲۷۹ نفر در بحث درگیری  مسلحانه دستگیری داشته ایم و 

تلفات ۲۴ درصد بیشتر شده و در این ۹ ماه ۶ شهید داده ایم.
وی گفت: مبارزه با دانه درشت ها در بحث مواد مخدر ادامه دارد. ما در مقابل یک 
جریان مافیایی و سخت قرار داریم و در پرونده ای که کار می کنیم اجزای مختلف و 

زوایای پنهانی دارد باید ریشه ای برخورد کرد. برای همین اطلاع رسانی آن محدود 
انجام می شود. ما در اطلاع رسانی به خاطر ملاحظات کاری خودمان دیر اقدام می 

کنیم اما تلاش ها و مبارزات ادامه دارد.
وی درباره مرزبانی گفت: در مرزبانی هم رده مبارزه با مواد مخدر وجود دارد و 
اقداماتمان تنگاتنگ است. با کشورهای افغانستان و پاکستان هم همکاری نزدیک 
داریم. یک مرکز فرماندهی با مرکزیت تهران با حضور افسران رابط داریم که عملیات 
های مشترک مرزی را هم با هم داشته ایم. در بحث برخورد با شبکه های قاچاق 
همکاری مشترک هم داشته ایم که تلاشمان این است که این همکاری ها رشد 

پیدا کند.
رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر ادامه داد: کشف مواد در زندان ها را باید از خود 
سازمان زندان ها پیگیری کرد. مردم می توانند از طریق ۱۱۰ اطلاعات خود را اعلام 

کنند تا پلیس وارد عمل شود.
وی گفت: ۴۰ درصد محموله هایی که به کشور وارد می شوند کشف می شوند و 

بقیه بخش مصرف داخلی معتادان است و بخشی دیگر ترانزیت می شود.
زاهدیان افزود: در مدارس بحث اعتیاد تاثیرگذار است. بحث آموزش دانش آموزان 
باید افزایش پیدا کند و اولیا و مربیان باید آموزش ببینند. ناجا در جلسات انجمن اولیا 
و مربیان حضور دارد و امیدواریم که این همکاری ها افزایش داشته باشد هرچقدر 

اطلاع رسانی کنیم و آگاهی بالاتر برود در بحث پیشگیری موفق تر هستیم.
وی یادآور شد: در خصوص بحث حذف اعدام در شرایط موجود کشور، باید با 
احتیاط برخورد شود. مجلس و دولتمردان پیگیر ماجر ا هستند با توجه به شرایط 
موجود کشور و مجازات های جایگزین اگر مجازات اعدام حذف شود در برخی مناطق 
با افزایش قاچاق رو به رو هستیم ما به دنبال مجازات های جایگزین هستیم و هیچ 

وقت دنبال حذف کامل مجازات اعدام نیستیم.

رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر:

روزانه 2تن مواد مخدر کشف می شود

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری، مبارزه با خشونت 
علیه زنان را مسئولیتی همگانی دانست و تاکید کرد: چهار دیواری 

در حوزه قوانین رفع خشونت علیه زنان، اختیاری نیست. 
شهیندخت مولاوردی، دیروزدر همایش ملی رفع خشونت علیه 
زنان افزود: خشونت علیه زنان، موضوعی پیچیده و چند عاملی 

است و اینکه الگوی خشونت تغییر کرده است.
وی با تاکید بر ضرورت تقویت قوانین مبارزه با خشونت علیه 
زنان گفت: باید این قوانین به روز رسانی شود؛ ضمن اینکه همه در 

مقابل خشونت علیه زنان مسئولیم.
مولاوردی، خشونت علیه زنان را نقض حقوق بشر دانست و 
افزود: پیامد این خشونت، تبعیض در قانون و عمل است که برخی 

از این تبعیض ها نانوشته است.
معاون امور زنان رئیس جمهوری با اشاره به عوامل مختلف 
خشونت علیه زنان بیان کرد: اندیشمندان پزشکی، عوامل زیستی 
و هورمونی و رفتارشناسان، اختلالات روانی را در بروز خشونت 

علیه زنان مطرح می کنند.
وی در مورد علل اجتماعی خشونت هم گفت: علل اجتماعی 

خشونت علیه زنان متفاوت و در هم تنیده است.
مولاوردی اظهارکرد: قانون می تواند بین حقوق زن و مرد توازن 
برقرار کند که البته ما نیز قوانینی در جهت مبارزه با خشونت علیه 
زنان داریم که البته این قوانین در حوزه قوانین مدنی، مجازات 

اسلامی و تعزیرات پراکنده است.
وی در خصوص رویکرد موثر قانون در مبارزه با خشونت علیه 
زنان گفت: زمانی اجازه مداخله بر خشونت علیه زنان داده نمی شد 
که باید در قوانین مدنظر قرارگیرد و همچنین قانونی برای مراقبت 

از فرد بزه دیده، تدوین شود. 
مولاوردی ادامه داد: مورد دیگر، مجازات فرد خشن است که 
این به معنای به سزای عمل خود رسیدن است. مبارزه علیه زنان 
مسئولیت همگانی است که نباید به وظیفه یک قوا و دستگاه 

محدود شود.
وی در ادامه سخنان خود با پیشگیری خشونت علیه زنان اشاره 
کرد و گفت: یکی از برنامه های نهاد زنان ملل متحد تمرکز بر 
پیشگیری است که راه حل واحدی برای آن در جوامع مختلف 
نمی توان ارائه داد بنابراین باید طیف وسیعی از اقدامات را مدنظر 
قرار دهیم که خشونت را قبل از وقوع کنترل کنیم.وی با بیان 
این که خشونت علیه زنان ،تاثیرات کوتاه مدت، میان مدت و 
بلندمدتی دارد، افزود: خشونت علیه زنان در سطح فردی و ملی 
در ارتقای شاخص های عدالت اجتماعی و به تبع آن تحقق امنیت 
انسانی و تامین شاخص های توسعه پایدار را با دشواری مواجه می 
کند در سطح ملی و بین المللی نیز حصول صلح و امنیت را تحت 

تاثیر قرار می دهد و راهکارهایی در دستور کار قرار گرفته است.
** آخرین اقدامات دولت یازدهم مبارزه با خشونت 

علیه زنان
 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده با اشاره به آخرین 
اقدامات انجام شده در زمینه لایحه تامین امنیت زنان در برابر 
خشونت خاطرنشان کرد: یک گروه کارشناسی و پژوهشی این 
لایحه را پیگیری و بازبینی کرده اند که اکنون تقریبا این کار به 

پایان رسیده است.
مولاوردی گفت: لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت را 
با توجه به اسناد بالادستی در دستور کار قرار داده ایم؛ البته این 
لایحه در دولت دهم آماده و به کمیسیون لوایح ارائه شده بود؛ 
اما بخش قضایی لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت مورد 
ایراد کمیسیون لوایح قرار گرفت و از دستور کار این کمیسیون 

خارج شد.
وی اظهار کرد: از ابتدای دولت یازدهم جلسات مکرری با قوه 
قضاییه درباره ۱۰ ماده قضایی لایحه تامین امنیت زنان در برابر 
خشونت برگزار کردیم چرا که بنا به نظر کمیسیون لوایح این مواد 

یا باید توسط قوه قضاییه یا موافقت این قوه ارائه می شد.
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده ادامه داد: بعد 
از منفک کردن بخش قضایی لایحه متوجه شدیم که بخش 
باقیمانده لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت در دستور کار 
دستگاه هاست اما هماهنگی و هم افزایی میان آنها برای اجرای 
آن وجود ندارد. بنابراین پیشنهاد راه اندازی مرجع ملی صیانت از 
زنان در برابر خشونت را ارائه دادیم که بررسی این موضوع با ارائه 

پیش نویس سند امنیت اجتماعی زنان و کودکان به کمیسیون 
لوایح همزمان شد.

وی تصریح کرد: کمیسیون لوایح به این نتیجه رسید که لایحه 
تامین امنیت زنان در برابر خشونت باید با سند امنیت اجتماعی 
زنان و کودکان ادغام شود. پس از برگزاری جلساتی در سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی این نتیجه حاصل شد که امکان ادغام 
لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت و سند امنیت اجتماعی 
زنان و کودکان وجود ندارد؛ در نتیجه کارهای کارشناسی و 
پژوهشی لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت را پیگیری و 

بازبینی کردیم و اکنون تقریبا به پایان رسیده است.
وی اضافه کرد: یک تیم دیگر این لایحه را در بخش مدنی تقویت 
و با توجه به رویکرد دولت بازنگری می کند. سند پشتیبان لایحه 
تامین امنیت زنان در برابر خشونت نیز آماده شده است که برای 
انجام این کار ۲۵۰ مقاله و ۵۰ پایان نامه فارسی و هزار و ۲۰۰ 
مطلب غیر فارسی مورد استفاده قرار گرفته شده است و این سند 
می تواند در بعد فقهی مرور منابع و آگاهی از آمار و پژوهش های 
موجود راهگشا باشد.وی افزود: در لایحه تامین امنیت زنان در 
برابر خشونت پیشنهاد راه اندازی کمیته تامین امنیت زنان و ایجاد 
صندوق حمایت از زنان بزه دیده را ارائه دادیم. در این لایحه حتی 

به قوه قضاییه نیز پرداخته شده است.
مولاوردی اظهار کرد: لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت، 
جامع است چرا که تنها توجه به خشونت علیه زنان در چند ماده 
در قانون کافی نیست و تغییر یا وضع مواد محدود نمی تواند راهگشا 
باشد بلکه نیازمند به تدبیر چند وجهی هستیم که به موازات پیش 
بینی های پیشگیرانه، حفاظت از خشونت دیدگان را مد نظر قرار 
دهد که این موارد می تواند شامل راه اندازی خانه های امن و خط 
تلفنی بحران شود.وی با اشاره به سایر اقدامات حقوقی معاونت 
امور زنان و خانواده در زمینه کاهش خشونت علیه زنان گفت: 
لایحه اصلاح قانون تعزیرات را از بعد جنسیتی بررسی کردیم و 
پیشنهاداتی را برای گنجاندن در این لایحه ارائه دادیم.  سند ماده 
۲۲۷ برنامه پنجم توسعه نیز اکنون آماده تصویب است که البته 

شامل سند راهبردی امنیت زنان در روابط اجتماعی می شود.
 وی با بیان اینکه بخش کودکان را نیز به کنوانسیون ملی حقوق 
کودک واگذار کرده ایم، اضافه کرد: همچنین بالغ بر ۲۰۰ پیشنهاد 
معاونت امور زنان برای گنجانده شدن در حقوق ملی کودک، مورد 

قبول واقع شد.
اجتماعی  معاونت  با  نامه ای  تفاهم  کرد:  اضافه   مولاوردی 
و  مرکز  دادگستری  وکلای  کانون  قضاییه،  قوه  پیشگیری  و 
کمیسیون حقوق بشر اسلامی امضا کرده ایم. یکی از پروژه های ما 
با کمیسیون حقوق بشر اسلامی ترجمه برنامه های ملی اقدام برای 

مقابله با خشونت علیه زنان است.
رئیس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری ایران :

جلب توجه جامعه به خشونت علیه زنان ضروری است 
رئیس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری ایران )اسکودا(  
نیز در این همایش با ابراز امیداوای مبنی بر کاهش آسیب هایی 

همچون خودسوزی زنان و قتل های ناموسی در جامعه تاکید 
کرد: جلب توجه جامعه و مقامات مسئول به موضوع خشونت علیه 
زنان ضروری است. بهمن کشاورز افزود: مشکلاتی برای تعریف 
خشونت داریم و مصادیق آن در جوامع مختلف، متفاوت است. 
خشونت علیه زنان در زمینه های ساختاری، در قوانین و در عرف 
محلی مصادیق و تعاریف مختلف دارد.وی با ابراز تاسف نسبت به 
موضوع خشونت علیه زنان، گفت: هدف این خشونت، مستقیما 
زنان هستند که خشونت لفظی، فعلی و رفتارهای انفعالی و ده ها 
موارد دیگر را در بر می گیرد.کشاورز، ابراز امیدواری کرد که جامعه 
ایران به وضعیتی برسد که بگوییم زمانی خشونت علیه زنان در 
کشور مطرح بود اما دیگر به تاریخ پیوسته است.وی در خصوص 
همایش ملی رفع خشونت زنان، چالش ها و راهکارهای آن نیز 
اظهار کرد: موضوع این همایش واقعیت دارد هرچند که اصرار به 

انکار آن نیز وجود دارد.
نائب رئیس اتحادیه کانون های وکلای دادگستری ایران: 

خشونت علیه زن، صرفا صورت کبود نیست 
ایران  دادگستری  وکلای  های  کانون  اتحادیه  رئیس  نائب 
)اسکودا(  نیز  در این همایش گفت: خشونت علیه زنان، صرفا 
ضرب و جرح و صورت کبود نیست بلکه سقف های شیشه ای به 
عنوان نمادی برای پنهان بودن خشونت است که شکستن آن با 

مجروحیت همراه است. 
هما داوودی ،به سقف های شیشه ای به عنوان نوع دیگری از 
خشونت علیه زنان اشاره کرد و افزود: این نوع خشونت، اجازه 
فعالیت به زنان و مدیریت در سطوح بالا برای زنان را نمی دهد و 
منظور، موانع و مشکلات زنان به عنوان نوعی از خشونت پنهان 

است. 
وی اظهارکرد: خشونت علیه زن در مفهوم سنتی، بیشتر فیزیکی 
بود و خانمی با صورت کبود در ذهن نقش می بست اما مصادیق 
خشونت در ادبیات معاصر متعدد است و شامل مواردی است که 

خود بانوان هم از آن شناختی ندارند.
داوودی ادامه داد: در زمان حضار از مفهوم سنتی آن فاصله 
گرفته ایم و خشونت های کلامی، اقتصادی و رفتاری هم در 
برگیرنده خشونت علیه زن است.نائب رئیس اتحادیه کانون های 
وکلای دادگستری ایران )اسکودا( با اشاره به سطوح سه گانه 
خشونت، گفت: خانم ها به دلیل آسیب پذیری بالاتر، بیشتر 
در معرض خشونت قرار دارند و برخی از قوانین نیز در بازتولید 
خشونت موثرند، همچنین میزان بزه دیدگی ناشی از جنگ ها 
برای خانم ها وجود دارد و از سوی دیگر بزه دیدگی های ساختاری 

هم وجود دارد. 
داوودی درباره بزه دیدگی ساختاری اظهار کرد: خشونت در لایه 
های پنهان جامعه و ساختارهای اجتماعی، عرفی، آداب و رسوم 
غلط وجود دارد که امیدواریم با فرهنگ سازی تغییر کنند.وی 
گفت: اگرچه اقدامات فرهنگی بسیار مهم است اما قانون سریع تر 
از فرهنگ می تواند سبب تغییرات در این حوزه باشد و امیدواریم 
سیاستگذاران و تصمیم گیران، تصمیم سازی برای تحول در 

حوزه زنان را پیگیری کنند.نائب رئیس اتحادیه کانون های وکلای 
دادگستری ایران )اسکودا( تاکید کرد: قانون، اخلاق ساز است و 
مردم آن را می پذیرند.وی درعین حال به این نکته هم اشاره کرد 
که برخی از قوانین وجود دارد که ایجاد خشونت می کند و زمینه 
ساز بروز خشونت می تواند باشد اما در این خصوص قانونگذار برای 
رفع آن قدم برداشته است.نائب رئیس اسکودا تصریح کرد: هزینه 
های خشونت در مسیر توسعه ملی موضوع مهمی است چرا که 
نیمی از جمعیت کشور را زنان تشکیل می دهند.داوودی ، اضافه 
کرد: در همه کشورها برای ارتقای شاخص های توسعه تلاش می 
شود و باید نسبت به ارتقای شاخص های توسعه، کوشش و اهتمام 
لازم انجام شود.وی ابراز امیدواری کرد که در ابعاد جامعه شناختی 
قوانین عرفی و اجتماعی به فرهنگ رفق و مدارا برسیم و در ابعاد 
روانشناختی ریشه های روان شناختی بروز خشونت شناسایی 
شود. داوودی همچنین خواستار تشکیل دبیرخانه دائمی برای رفع 
خشونت علیه زنان شد.وی در مورد موضوع حضانت فرزند هم 
گفت: حضانت فرزندان در قانون بعد از هفت سالگی با پدر بود و 
هیچ مصلحت کودک در نظر گرفته نشده بود که در حال حاضر 
این قانون اصلاح شده است و الان با اصلاح ماده ۱۱۶۹ قانون 
مدنی، در حضانت طفل، اصل بر مصلحت طفل و تشخیص دادگاه 

است و رشد و سلامت افراد اولویت قرار گرفته است.
نماینده سازمان ملل در تهران: 

دولت ایران به دنبال رفع چالش های خشونت علیه 
زنان است 

نماینده سازمان ملل در تهران نیز در این همایش ، لایحه تامین 
امنیت زنان در مورد خشونت را نشانگر اهمیت دولتمردان ایران 
نسبت به حقوق زنان دانست و گفت: دولت ایران، با ارائه این لایحه 

به دنبال رسیدگی و رفع این چالش هاست. 
گری لوئیس با بیان اینکه خشونت علیه زنان پدیده ای جهانی 
است، افزود: در کشورهای توسعه یافته نیز موارد بسیاری از 
خشونت های جنسیتی در تیم های ورزشی و در دانشگاهها وجود 
داشته و در ایران نیز این موضوع اتفاقی است که زنان و دختران 
را مورد اذیت قرار می دهند.وی ادامه داد: لایحه ای که در حال 
تدوین است، اقدام شایسته ای است که البته قانون به تنهایی 
کافی نیست و همه ما باید تجربیات زنان و دختران جامعه را 

تغییر دهیم.
لوئیس اظهار کرد: خشونت های جنسیتی و جنسی هیچگونه 
مرز جغرافیایی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی ندارد و در دنیا، زنان 
و دختران با آن روبرو هستند.وی ادامه داد: در سراسر جهان از هر 
سه زن یک نفر از خشونت های جنسی و جسمی در برهه ای از 
زندگی خود رنج می برند که این خشونت ها شامل تجاوز، آزارها و 

اذیت های جنسی در خانه و محل کار است.
لوئیس به مصادیق خشونت علیه زنان در دنیا اشاره کرد و گفت: 
بیش از ۲۰۰ دختر در سال ۲۰۱۴ در نیجریه دزدیده شدند و 
مورد تجاوز قرار گرفتند و همچنین اخیرا تصاویر و ویدئوهایی از 
زنان و دختران در عراق وجود دارد که یا مورد تجاوز واقع شدند و 
یا به عنوان برده گرفته شده اند.وی به پنهان بودن ابعاد خشونت 
علیه زنان اشاره کرد و گفت: بسیاری از افرادی که مورد خشونت 
قرار می گیرند، شکایت خود را مطرح نمی کنند و دیده و شنیده 
نمی شوند.لوئیس افزود: همه ما باید فرهنگ گسترده خشونت و 
تبعیض را به چالش بکشیم و به این سکوت پایان دهیم چرا که 
همه ما نسبت به آن مسئول هستیم و نقش داریم.وی گفت: بی 
تردید خشونت و تبعیض مقوله ای حقوق بشری است و این امر 
مشکل سلامت عمومی جامعه نیز هست و از سویی دیگر، مشکل 
توسعه انسانی را به همراه دارد.نماینده سازمان ملل به آرمان پنجم 
سند آرمان های توسعه پایدار اشاره کرد و گفت: برابری جنسیتی 
و توانمندسازی زنان و دختران در این سند مورد هدف قرار گرفته 
و کشورها متعهد به اجرای آن هستند.لوئیس اظهار کرد: سخنرانی 
امروز اولین سخنرانی من در سال جدید میلادی است و قرار است 
تا آغاز دوره جدیدی از همکاری ها میان ایران و سازمان ملل 
متحد در چهار حوزه محیط زیست، سلامت، اقتصاد مقاومتی و 
توزیع مواد مخدر رقم بخورد.نماینده سازمان ملل گفت: قرار است 
که ایران و سایر کشورها در تابستان گزارشی از عملکرد خود را در 
زمینه اجرای آرمان های توسعه پایدار به سازمان ملل ارائه دهند 

که برای تنظیم این گزارش با ایران همکاری خواهیم داشت.

معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری درهمایش ملی رفع خشونت علیه زنان: 

چهار دیواری اختیاری نیست 



مجید رشیدی*




